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anatul
Omule, nebunule…

Stai de vorbă cu tine mai des, omule, frico-
sule, nebunule!  

Tu ai o carte-n sân, pe care nu o citești. 
Tot omul se naște cu cartea lui în sân.  

Rupe-o din cămașa ta, unde a prins rădăcină 
nesmulsă. Nu o lăsa necitită că se întunecă lumea 
și nu mai poți cunoaște slova. Cauți cartea altuia și 
a ta îți rămâne străină. Răsfoiește-o la timp, înainte 
ca limba ei să treacă și să o uiți.   

Pun-o colea pe masă,  rupe-i  peceți le, 
dezlipește-i foile tencuite, desfă-o. Ți-a fost dată 
învăluită între o pânză de plumb. Cartea ta are 
patru cotoare. Cu băgare de seamă întorce-o pe 
latura bună ca să nu-ți zboare foile când le vei 
despica și ca să-ți rămâie adunate la o cusătură. 
E Sfânta Scriptură a ta. Fiecare ins are Sfânta lui 
Scriptură și Apocalipsul lui deosebit.  

O poți începe de unde apuci, de la mijloc, de la 
sfert, înainte și îndărăt. În carte pe care ți-o ascun-
zi de frică, speriat de amenințarea și de blestemele 

celor ce nu vor să ți-o citești, înțelesurile sunt 
toate adevărate și drepte; rupe rândul sau ia-l de 
la punct, pretutindeni cade literă mare. E o carte 
care tot începe și nu mai sfârșește. Înțelesurile ei 
se încovoaie și se întorc și, împletite, se urzesc în 
orice fel laolaltă. Cum de nu ți-ai găsit-o încă și 
pentru ce fugi de ea?  

Omule, nebunule, tu poți trage din fier cu mâna 
firul nevăzut care-i împânzește tăria, poți să scoți 
măduva pietrei, ca un vierme din lemn, ca un melc 
din găoacea lui învârtită. Strânge cremenea și va 
ieși picătura ei de sudoare. De unde izvorăște tim-
pul? Și timpul tău din ce loc al lui se desface, ca 
un pârâu întors din matca în care s-a vărsat?  

Nebunule, tu faci minuni fără să știi și nu 
cunoști puterea gândului tău. Tot ce ai închipuit 
este și se face, dar te ferești să stai de vorbă cu 
tine și să te închipuiești. Ce face noaptea din tine? 
O movilă zăcută. Ia potrivește pentru întuneric 
când lacătele tale cheile tale: sufletul are o sută 

de porți, toate încuiate, dar cheile sunt în lacăte și 
broaștele lor, și tu nu le vezi în întuneric, pentru 
că nu cauți în întuneric. Poartă-ți mâna pe ziduri 
de-a lungul și ai să ți-o lovești de ele, și atunci nu 
te înfricoșa, nu fugi; întoarce cheile și deschide. 
De ce nu citești cartea care deslușește locul co-
morilor?  

Când ai fost slab, trebuia să citești și când 
ai fost bolnav, și când te-ai simțit șovăind și 
deznădăjduit. Minunea închipuirii dă slăbiciunilor 
tale vârful și sunetul lanciei. Alunecușul 
povârnișului ți se podește neted sub talpă. Boala 
ta piere, deznădejdea se leapădă de tine. Nu e ne-
voie să te silești, să vrei și să crezi; a fost de-ajuns 
puțin: că ți-ai închipuit.  

Și ca să trăiești în tine, îți vei închipui că ești 
acela care ai fi râvnit să fii. Tu nici nu poți să fii 
decât acela.  

Tudor ARGHEZI  

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul” este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

În cursul anului 1899 se înfiinţează 
la Timişoara „Prima Societate 

Bănăţeană de Pălării” - urmaşă a unui ate-
lier de confecţionat pălării. Suprafaţa de 
teren era de 1.097 iugăre cadastrale. În oc-
tombrie 1899 încep lucrările de construcţie 
a clădirii principale pe malul drept al Begăi 
(spl. N. Titulescu de azi). Se construieşte 
și o vilă superbă (vizibilă şi azi), drept se-
diu administrativ. În octombrie 1900, la 
exact un an - începe producţia de pălării. 
Era singura fabrică din monarhie, apoi sin-
gura din România. (O paranteză: o mică 
fabrică de pălării mai funcţiona la Periam - 
„Lux”.) Numărul iniţial al lucrătorilor este 
de 250. Decenii de-a rândul, pălăriile de 
Timişoara, fie ele de damă sau bărbăteşti, 
din pâslă sau din materiale uşoare, din 
paie, străbat continentele. Moda pălăriilor de damă 

este trecătoare şi tot timpul fabrica trebuie să se 
adapteze. Pălăriile bărbăteşti îşi modifică mai greu 

şi mai rar forma. Stăpânii se schimbă, 
dar fabrica prosperă. Naţionalizarea din 
1948 a însemnat o schimbare. Reutilarea 
fabricii se face prin anii '60 şi producţia 
se încinceşte. Pălăriile de Timişoara sunt 
expuse la expoziţii din toată lumea: New 
York, Tokyo, Bagdad, Buenos Aires, 
Beijing, Paris etc. Exporturile au cres-
cut pe măsura faimei, în plus, Periamul 
este înglobat ca o secţie a acestei fabrici 
- unică în România. Un întreg careu, pe 
patru străzi, ocupa Paltimul, denumirea 
fabricii din 1990 încoace. Un corp nou 
de producţie şi un magazin splendid de 
prezentare a produselor completează 
viitorul centenar. Pregătirea pentru acest 
fapt a început. Urmează să vedem cum ştie 
patronatul să întâmpine sărbătoarea. Căci 
este o sărbătoare, indiferent de condiţiile 
economice de moment. Din păcate, fa-        

brica s-a închis.

Fabrica de pãlãrii din Iosefin

Lumină lină   
Ioan ALEXANDRU

Bijuteria lirică 

Lumină lină, lini lumini
Răsar din codrii mari de crini
Lumină lină, cuib de ceară
Scorburi cu miere milenară  
De dincolo de lumi venind
Și niciodată poposind
Un răsărit ce nu se mai termină

Lină lumină din lumină lină
Cine te-așteaptă te iubește
Iubindu-te nădăjduiește
Că într-o zi lumină lină
Vei răsări la noi deplină
Cine primește să te creadă
Trei oameni vor veni să-l vadă
Lumină lină, lini lumini
Răsari din codri mari de crini

I-atâta noapte și uitare
Și lumile au pierit din zare
Au mai rămas din veghea lor
Luminile luminilor.

Lumină lină, lini lumini
Înstrăinându-i pe străini
Lumină lină, nuntă leac
Tămăduind veac după veac

Cel întristat și sărăcit
Cel plâns și cel nedreptățit
Și pelerinul însetat
În vatra ta au înnoptat
Lumină lină, leac divin
Incununându-l pe străin
Deasupra stinsului pământ
Lumină lină, Logos sfânt.  
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Muzeul presei şi universitatea de vest

Muzeul Presei „Sever Bocu” din Jimbolia a ajuns, pe cale virtuală, 
la Universitatea de Vest din Timișoara. Astfel, studenți ai Facultății 

de Litere, Istorie și Teologie au putut afla, în cadrul unui curs susținut de cu-
ratorul muzeului, istoria entității, 
date despre Petre Stoica - cel care 
a înființat muzeul - precum și 
informații cu privire la patrimo-
niul muzeal. Cursul a avut atât o 
parte informativă, cât și una in-
teractivă. De un real folos au fost 
filmele și fotografiile realizate de 
către Televiziunea Jimbolia de-a 
lungul timpului. S-au prezentat 
fragmente din documentarul De 
vorbă despre Petre Stoica, iar un 

moment deosebit a fost acela care a constat în participarea studenților la un 
tur virtual al muzeului prin accesarea unor imagini panoramice de tip 360° 
găzduite de APDT Timiș. Ultima parte a cursului a constat într-o aplicație 

practică. Studenții au primit ar-
ticole din patrimoniul muzeal, 
scrise în limba română cu al-
fabetul chirilic. Misiunea lor a 
fost identificarea sensurilor tex-
telor. Acțiunea a fost încununa-
tă cu succes, motiv pentru care 
reprezentanții catedrei de istorie 
din cadrul universității doresc or-
ganizarea unui alt curs în semes-
trul al doilea.

Pagină realizată de Ana-Maria LAZĂR

Pune-i inimă lui Grinch

Copiii de la centrul Blythswood au organizat un moment special de Crăciun respectând regulile de 
siguranță impuse de pandemie. Evenimentul s-a numit „Pune-i inimă lui Grinch” și a încercat să 

surprindă transformarea personajului. Organizarea evenimentului a fost realizată de o echipă de fete de la 
centrul Blythswood sub îndrumarea doamnei Simona Pop de Castro. Au mai fost și „surprize” de agățat 
în pom cu descrieri pozitive ale copiilor, moment care a arătat printre altele și cât de bine se cunosc copiii 
între ei. Nu a lipsit dansul, într-o coregrafie originală a fetelor mai mari. Iar tabloul a fost întregit de co-
linde tradiționale și un Feliz Navidad pregătit și acompaniat de Mariano Castro la pian.

 Spectacol de crăciun

Extinderea reţelei de gaz 
metan în Jimbolia

De curând s-au identificat mai multe 
oportunități de finanțare pentru extinde-

rea rețelei de gaz metan în orașul nostru. În acest 
sens s-au format echipe de lucru la nivelul Primă-
riei pentru colectarea de date, cu scopul elaborării 
documentației necesare.

 Anunţ de interes public 

Opus de crăciun
„Opus de Crăciun” 

a fost un concert ce s-a 
desfășurat în 18 de-
cembrie 2020, la Casa 
de Cultură a Orașului 
Jimbolia. Muzicianul 
Mariano Castro a inter-
pretat diferite piese care 
s-au încadrat în atmo-

sfera sărbătorii Nașterii 
Domnului. Evenimentul 
a avut loc în contextul 
programului „Reve-
rii muzicale” și a fost 
finanțat de Primăria 
și Consiliul Local al 
Orașului Jimbolia.

Cadouri de crăciun în Jimbolia

Familiile care 
locuiesc în car-

tierele sărace din orașul 
Jimbolia, așa-numita „ca-
zarmă”, cuprinsă între 
străzile Carpați-Lucaciu-
Mărășești, au primit de 
Crăciun cadouri oferite 
de asociația Blythswood. 
Cadourile sunt din Marea 

Britanie și conțin lucruri 
practice, articole de îm-
brăcăminte, de igienă, re-
chizite, jucării și dulciuri. 
Asociația Blythswood 
Care din Scoția strânge 
anual și trimite în toată 
lumea peste 100.000 de 
cutii de cadou în această 
formă.
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Pagină realizată de Georghe MIRON  

Flavius Alin ROȘU -  Primar al comunei Șag  

Domnule primar Fla-
vius Roșu, vă rog să 

povestiți pentru cititorii jur-
nalului interregional „Bana-
tul”, care apare în județele 
Timiș, Arad, Caraș-Severin și 
Hunedoara, cum a fost anul 
2020 pentru Primăria Șag, 

deoarece știu că aveți proiecte foarte interesante, 
aici, în comună?  

4Într-adevăr, 2020 a fost un an bun din punct 
de vedere al investițiilor pentru comuna Șag. Am 
început mai multe proiecte majore în localitate. 
Unul dintre cele mai mari și mult așteptate pro-
iecte au fost extinderea rețelei de apă și introdu-
cerea canalizării, o investiție pe fonduri europe-
ne în valoare de aproximativ 7 milioane de euro.  

Ce cuprinde acest proiect?  
4Acest proiect cuprinde vatra veche și o par-

te din cartierele noi, urmând ca în următoarea pe-
rioadă să facem demersuri pentru introducerea 
canalizării și în cartierul zona Mănăstire. Un alt 
proiect major început în anul 2020 a fost construi-
rea unei săli de sport prin Compania Națională 
de Investiții, în valoare de peste 1,5 milioane de 
euro. Altă investiție este „Centrul medical”, tot 
prin fonduri europene în valoare de aproximativ 
300.000. Amintim că avem o lucrare în zona Mă-
năstire de asfaltarea drumurilor, finanțată prin 
PNDL 2 Programul Național de Dezvoltare Loca-
lă 2, în valoare de aproape un milion de euro. Au 
mai fost și alte investiții mai mici începute, une-
le finalizate, altele în desfășurare. Le continuăm 
anul acesta, dar vrem să începem noi investiții 
mari în localitate.  

Puneți accent pe educație și aveți un proiect 
cu grădinița din localitate. Cum merge activitatea 
aici?  

4Am avut unele probleme, dar le-am rezol-
vat. Vom extinde și etaja grădinița, o amplă lucra-
re finanțată tot prin PNLD2. E un proiect care a 
fost blocat în Consiliul Local aproape doi ani, dar 
acum am reușit să trecem și acest proiect și vom 
demara licitația pentru această investiție urmând 
ca anul acesta să începem lucrările. Vom construi 
și o sală de sport. Cel mai important punct pe or-
dinea de zi a fost extinderea grădiniței. Proiect 
care, după cum știți, nu am reușit să îl trecem la 
vot în fostul Consiliu, deși au fost nenumărate 
încercări, având în vedere că primeam 350.000 
de euro de la Guvernul României. S-au inven-
tat de fiecare dată așa-zise argumente de cei 
care au votat împotrivă. Au fost din nou voturi 
împotriva acestei investiții importante pentru 

comuna noastră. Vestea bună este că voturile 
„pentru” au fost mai multe și au fost majoritare. 
Mulțumesc pe această cale colegilor din Alianța 
pentru Sag și colegilor din Pro România și UDMR 
pentru votul pozitiv acordat acestui obiectiv.  

Prin urmare...  
4Prin urmare, proiectul a fost aprobat! Vom 

face diligențele necesare, pentru a informa Gu-
vernul României și vom începe procedurile lega-
le pentru a face această investiție să devină re-
alitate!  Amintesc că, în urma eforturilor făcute 
și a deplasărilor la București cu care v-am ținut 
permanent la curent, am primit oficial confirma-
rea: „Creșa Sag” a fost inclusă pe lista Sinteză a 
Companiei Naționale de Investiții.  

Ce urmează?  
4Urmează, conform procedurilor, să dema-

răm următoarele etape necesare (studiu de feza-
bilitate, proiect, etc). De asemenea, în urmă ana-
lizelor făcute cu staff-ul meu din primărie, vom 
demara proiectul de extindere al școlii, care pre-
supune construcția unui nou corp de clădire. Cele 
trei investiții vor întregi zestrea educațională din 
comună noastră!  

Domnule primar, cum decurg lucrările la dru-
mul Sânmihaiu Român- Șag?  

4Era necesară această lucrare. Este o mini-
centură de legătură între Șag, Sânmihaiu Român 
și Săcălaz, o lucrare foarte importantă pentru 
noi, care va deschide foarte mult circulația pe 
zona aceasta. La nivelul Consiliului Județean 
Timiș, a fost finalizată licitația pentru realizarea 
Studiului de fezabilitate, în vederea realizării 
unei  conexiuni directe între localitățile Șag și 
Sânmihaiu Român.  

Ce lungime are șoseaua și cât costă?  
4Șoseaua are o lungime de aproximativ 5 ki-

lometri, iar valoarea contractului este de 75 de 
mii de lei. Firma care a câștigat licitația trebuie 

acum să realizeze documentația în cel mai scurt 
timp posibil, pentru ca proiectul să ajungă în 
plen, la vot. Elaborarea SF-ului presupune un stu-
diu geotehnic și unul topografic, întocmirea de 
documentații pentru obținerea avizelor și acor-
durilor necesare, documentații topo-cadastrale 
și un raport evaluator pentru exproprierile care 
trebuie făcute.  

Domnule primar, ce așteptați de la 2021?  
4Sper ca anul 2021 din punct de vedere al 

investițiilor și al dezvoltării să fie măcar ca și anul 
2020 pentru localitatea Șag.

De ce credeți că cetățenii, iarăși, v-au dat votul 
lor de încredere pentru un nou mandat?  

4Eu cred că pentru importantele proiecte pe 
care am reușit să le realizez în localitate și pentru 
că am demonstrat că tot ceea ce fac este numai 
în interesul comunei și al cetățenilor.  

Care ar fi cel mai important proiect pe 2021 pe 
care vreți să îl finalizați?  

4Pentru noi toate proiectele sunt importan-
te. Vrem să finalizăm canalizarea, sala de sport, 
centrul medical, asfaltarea în zona Mănăstirii 
vrem să începem extinderea grădiniței. Avem si-
multan în Șag o serie de șantiere și lucrări impor-
tante în derulare. Este vorba de investiții publice 
realizate din fonduri europene, fonduri guverna-
mentale și locale, ce totalizează peste 11 milioane 
de euro. Canalizare, asfaltări, pietruiri, centru so-
cial-medical comunitar, sediul Asociației Comu-
nelor din România Timiș, fațadele bisericilor, sala 
de sport - acestea sunt în acest moment șantiere 
deschise pe rază comunei noastre. De aseme-
nea, vrem să îmbunătățim actul administrativ! 
Am avut o ședință de monitorizare și actualizare 
a sistemului de control managerial din cadrul pri-
măriei noastre. Am discutat despre responsabili-
tatea tuturor nivelurilor ierarhice pentru ținerea 
sub control a proceselor interne desfășurate 
pentru realizarea obiectivelor generale și a ce-
lor specifice. Activitățile specifice sistemului de 
control intern managerial fac parte integrantă 
din procesul orientat spre realizarea obiectivelor 
stabilite și includ o gamă diversă de proceduri 
pe care colegii noștri din primărie, împreună cu 
cei din conducerea instituției le aplică în vederea 
creșterii și îmbunătățirii activității.  

Ce părere aveți de jurnalul interregional „Ba-
natul”?  

4E bună o astfel de revistă, fiindcă ajută la pro-
movarea localităților și vine în slujba cetățenilor 
cu informații proaspete despre evenimentele ce 
se desfășoară în comunitățile din zona Banatului. 

Pentru noi toate proiectele sunt importante  

Asfaltare Zona Mănăstirii
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 A fost la Alba Iulia: Sebastian Olariu   
(1858 – 1948)    

Prof.dr. Dumitru TOMONI

S-a născut în localitatea Burjuc-Tătărăşti, judeţul 
Hunedoara, la 10 august 1858. Şcoala primară 

şi liceul le-a urmat la Orăştie. După terminarea liceului, 
va absolvi Academia Teologică de la Sibiu și Facultatea 
de Drept a Universităţii din Budapesta. S-a căsătorit cu 
Ana, fiica administratorului Protopopiatului Făget, Geor-
ge Popovici şi sora protopopului Lugojului cu acelaşi 
nume. La 17 septembrie 1888 a venit în Făget, pentru 
a fi instalat protopop, fiind însoțit de un alai impresio-
nant, format din preoții, învățătorii confesionali, oficiali 
și credincioși.  

Sebastian Olariu a făcut parte din familia preoţilor 
cărturari care şi-au pus toată energia în slujba luminării poporului şi pregătirii lui 
de a deveni factor activ şi conştient de progres şi civilizaţie. 
Timp de 6 decenii, el a desfăşurat o bogată activitate politică 
şi culturală pentru propăşirea românilor din zona Făgetului. 
În 1891 a pus bazele băncii româneşti „Făgeţeana”, care ani 
de-a rândul a sprijinit material toate manifestările culturale 
româneşti. În 1893 făcea parte, alături de alţi fruntaşi bănă-
ţeni, din Comitetul de iniţiativă pentru înfiinţarea unui ziar 
românesc la Timişoara. În acelaşi an, va înfiinţa „Societatea 
română de lectură”, a cărui preşedinte va fi până la desfiinţa-
rea ei de către autorităţile comuniste.  

După organizarea „Astrei” în Banat, Sebastian Olariu va 
deveni membru al despărţământului Lugoj, desfăşurând o 
activitate deosebită în cadrul prestigioasei asociaţii culturale. 
Va constitui la Făget o agentură a „Astrei”, va pregăti orga-
nizarea unei adunări generale a despărţământului Lugoj, la 
Făget, în 29 iunie / 12 iulie 1908, va ţine conferinţe şi prele-
geri poporale, va pune bazele, în anul 1937, despărţământului 
Făget al „Astrei Bănăţene”, fiind şi primul preşedinte.  

Va avea un rol decisiv în înființarea băncii „Gloria” și a 
„Societății pentru fondul de Teatru roman” din Făget. În anii 
Marelui Război Sebastian Olariu s-a implicat în rezolvarea 
gravelor probleme cu care s-a confruntat învățământul con-
fesional din zona Făgetului în urma mobilizării învățătorilor, 
în ciuda atenției constante acordate de către episcopul Miron 
Cristea.  

În toamna anului 1918, Sebastian Olariu s-a implicat în evenimentele premergă-
toare Unirii încercând să tempereze atât revoltele populației nemulțumite de abu-
zurile autorităților în anii Marelui Război, cât și represiunea dezlănțuită de „Garda 
maghiară” din Făget. În ciuda intervențiilor sale, evenimentele au fost de-a dreptul 
tragice. Pentru a preîntâmpina o revoltă populară, autorităţile au amânat tradiţio-
nalul târg de Sfântul Dumitru, ce trebuia să se ţină la 26 octombrie. Totuşi acesta a 
avut loc în ziua de 4 noiembrie, când au venit la Făget locuitori din întreaga zonă. 
La intrarea în Făget, cei veniți dinspre Margina au fost întâmpinați de protopopul 

Olariu cu biblia și crucea și îndemnați să fie pașnici. Printre ei erau foarte mulţi 
soldaţi întorşi de pe front, nemulţumiţi de situaţia existentă şi dornici de a-şi face 
dreptate. Ei au fost primii care, în ciuda îndemnurilor protopopului, au devastat 
magazinele comercianţilor David Klein şi Rafael Maylender, împărţindu-şi provi-
ziile. În sprijinul comercianţilor intervin jandarmii şi „Garda maghiară”, trăgând în 
mulţimea lipsită de apărare, găsindu-şi astfel moartea 11 bărbaţi, patru femei şi un 
copil de cinci ani.  

Ca o recunoaştere a activităţii desfăşurate în slujba mişcării de emancipare naţio-
nală a românilor şi a prestigiului de care se bucura, Sebastian Olariu a fost ales preşe-
dintele adunării cercului electoral Făget-Birchiş, care la 14 / 27 noiembrie 1918 şi-a 
ales delegaţii pentru Marea Adunare Naţională de la Alba Iulia. La istorica adunare a 
participat şi Sebastian Olariu, ca delegat al „Protopopiatului ortodox” Făget.  

Fiind un membru marcant al Partidului Naţional Român, va fi ales senator al 
judeţului Caraş-Severin în primul Parlament al României 
Mari. Şi în perioada interbelică a desfăşurat aceeaşi activi-
tate bogată, fiind prezent la toate manifestările importante ce 
au avut loc în zona Făgetului. Sebastian Olariu a desfăşurat 
o rodnică şi îndelungată activitate duhovnicească şi social-
obştească, fiind un bun organizator, un om devotat Bisericii, 
harnic, energic și echilibrat.  

A avut un rol important în construirea bisericii cu hramul 
„Adormirea Maicii Domnului”, începută în anul 1889 şi fina-
lizată în anul 1891, în construirea unei case parohiale, ce avea 
și o sală de clasă în care a funcţionat Şcoala Confesională 
Română din Făget și a unui sediu al protopopiatului, ce avea 
şi o locuinţă de serviciu. În timpul protopopului Sebastian 
Olariu în parohiile protopopiatului s-au construit 12 biserici 
şi în majoritatea satelor s-au înfiinţat şcoli confesionale, pen-
tru ca lumina învățăturii să fie accesibilă și copiilor de la sat. 
La 3 mai 1910 a participat la instalarea în scaunul episcopal 
al noului episcop al Caransebeşului, Miron Cristea, viitorul 
patriarh al României Mari, cu care va întreţine o relaţie de 
suflet, spre binele locuitorilor din zonă. În anul următor îl va 
însoți pe episcop în vizitele canonice făcute în zona Făgetu-
lui, când s-a luat și decizia zidirii viitoarei mănăstiri „Izvorul 
Miron” din Românești. A fost ales de mai multe ori delegat al 
episcopiei Caransebeșului în Congresul Național Bisericesc.  

În semn de apreciere a activității desfășurate timp de 48 
de ani în fruntea protopopiatului Făget, în ziua a doua de Crăciun a anului 1936, 
episcopul Vasile Lazarescu i-a acodat distincția de iconom stavrofor, în cadrul unei 
liturghii arhierești oficiate în biserica din Făget. Se stinge din viaţă la 13 septembrie 
1948, după ce împlinise venerabila vârstă de 90 de ani, fiind înmormântat în cimi-
tirul ortodox de la Făget. Ca o recunoaștere a rolului avut în dezvoltarea localității, 
Consiliul Local Făget a hotărât ca o stradă să-i poarte numele, un bust dezvelit 
în 29 noiembrie 1997 în fața protopopiatului să-i eternizeze memoria, iar o placă 
memorială pusă la Centenarul Marii Uniri să atragă atenția și prețuirea făgețenilor. 

  Restituiri Făgeţene

„Elevilor din Făget 
le revin cel mai mare număr de tablete aferent oraşelor din judeţ” 

Marcel AVRAM, Primar al oraşului Făget

Spunea, la fina-
lul unui inter-

viu acordat mie, cu mul-
tă amabilitate, domnul 
primar Marcel Avram: 
„Domnișoară, abia aștept 
să mă reîntorc la cate-
dră!”. Mi-am reamintit 
deunăzi dorința dânsu-
lui aflând că administația 

condusă de profesorul Marcel Avram, vine în spri-
jinul elevilor cu posibilități mai reduse, pentru care 

s-au achiziționat 100 de tablete cu internet inclus. 
Tabletele le vor fi înmânate elevilor după această 
vacanță, împreună cu cele 203 tablete primite prin 
programul național „Școala de acasă”.  

Cu acest prilej, edilul orașului Făget a conchis: 
„În cei 12 ani de când sunt primar al orașului Fă-
get, Primăria și Consiliul Local au acordat o atenție 
deosebită învățământului făgețean. Și în această 
perioadă dificilă, atât pentru elevi, cât și pentru 
profesori, venim în sprijinul elevilor cu posibilități 
mai reduse și asigurăm 100 de tablete cu inter-
net inclus. De asemenea, prin programul național 

„Școala de acasă” am primit 203 tablete, elevilor 
din Făget revenindu-le cel mai mare număr de ta-
blete dintre orașele din județ. Așa că, împreună cu 
domnul director al liceului, în prima săptămână de 
după vacanță, vom înmâna elevilor 303 tablete cu 
internet inclus. Totodată, mă bucur că am reușit, 
după multe încercări, să sensibilizăm o firmă și 
să o convingem să introducă Internetul și în Bu-
nea Mare. Chiar dacă le va trebui ceva vreme să 
își amortizeze investiția, a fost mai mult o acțiune 
de suflet și adresată în primul rând elevilor care nu 
puteau participa la cursurile online”. 

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
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 Rubrica elevilor  

 Elevii întreabă, noi răspundem

 Florin PERA -  Primar al orașului Lipova  

A fost o vreme, vremea 
drăguțului de împărat, 

când abia ieșită din robia oto-
mană, pe aleile Lipovei, toam-
na, pe sub copacii ale căror 
frunze abia începeau să pă-
lească, oamenii din trăsuri își 
dădeau întâlnire pentru a gus-
ta din frumusețea orașului și a 
anotimpurilor. Au trecut anii și 

Lipova, cu un edil nou în fruntea ei, un primar care 
continuă munca prietenului său Mircea Jichici, își re-
capătă, încet, încet, frumusețea de odinioară. Sobru, 
cu o agendă de lucru doldora de însemnări, primarul 
de azi și-a găsit totuși timp pentru un scurt dialog cu 
mine.  

Domnule primar, resimțindu-se încă, efluviile 
campaniei electorale, vă întreb ce a contat în victoria 
clară cu care ați câștigat alegerile de acum câteva 
luni de zile?  

4Ca în orice campanie au contat foarte mult 
activitățile pe care le-am desfășurat și modul cum 
am comunicat cu cetățenii. Este clar că am știut 
să comunic cu oamenii orașului. De aceea, ei m-au 
și votat. Am avut o promovare pe așteptările 
cetățenilor și am avut alături oameni foarte buni.  

Ce mesaje importante ați transmis cetățenilor și 
pe ce ați mizat?  

4Am mizat pe continuitate, adică pe faptul că 
proiectele fostului primar trebuie continuate, fiind-
că sunt necesare și axate pe nevoile cetățenilor. 
Colegul meu de partid, fostul primar, nu a mai pu-
tut să candideze. De aceea, el nu a mai reușit să își 
continue proiectele, prin urmare le voi finaliza eu.  

Dumneavoastră ați fost și consilier.  
4Da, eu am fost consilier local PSD și este clar 

că am colaborat cu fostul primar în mandatul 2016 
-2020.  

Domnule primar, v-ați gândit la vreo alianță poli-
tică, la o înțelegere pentru buna funcționare a Con-
siliului Local Lipova, ca să poate fi votate viitoarele 
proiecte necesare pentru dezvoltarea orașului?  

4Eu mă bazez pe conștiința tuturor consilieri-
lor locali. Mă bazez pe transparență. Nu am deve-
nit primar ca să ascund ceva. Nu am nimic de as-
cuns. Eu am candidat împreună cu echipa mea ca 
să dezvoltăm orașul. În momentul de față nu văd 
niciun motiv să nu reușim. Nu ne-am gândit la nicio 
alianță. Toți trebuie să își aducă contribuția.  

Să știți, domnule primar că prietenia frumoasă pe 
care o arătați fostului primar, domnului Mircea Ji-
chici, a fost și este salutată cu respect de locuitorii 
orașului Lipova.  

4Vezi dumneata, începând din trei noiembrie, 
Mircea Jichici este noul administrator public al 
orașului Lipova. Primăria Lipova are nevoie de o per-

soană competentă și dedicată acestui oraș cum este 
Mircea Jichici, iar eu ca primar aflat la început de 
drum am nevoie de experiența și priceperea lui Mir-
cea, alături de care voi duce mai departe proiectele 
ambițioase demarate în mandatul 2016-2020. Împre-
ună vom continua dezvoltarea orașului Lipova!  

Cum priviți spre anul care abia începe?  
4Cu încredere și optimism.  
Aveți, acum la început de an, un mesaj pentru lo-

cuitorii orașului dumneavoastră?  
4Domnule Miron, sunt onorat că în acest an 

am avut susținerea alegătorilor și încrederea lor de 
a-i reprezenta în funcția de primar oferindu-mi ast-
fel, ocazia de a demonstra că toate proiectele care 
sunt în derulare și care vor urma vor fi realizate.  

Mai sunt multe de făcut domnule primar?  
4Desigur, avem multe de făcut pentru orașul 

nostru. În anul 2021 urmează noi provocări și îmi 
doresc să continui dezvoltarea și modernizarea 
orașului nostru, dar mai ales dorința de a continua 
ritmul schimbărilor în bine. Și pentru că fiecare lo-
cuitor al urbei noastre m-a ajutat, într-un fel sau al-
tul de-a lungul acestui an, vreau să le mulțumesc tu-
turor, dorindu-le ca noul an să îi găsească sănătoși, 
și împreună să ne putem bucura de orașul Lipova 
care pe zi ce trece este mai curat, mai modern și 
mai dezvoltat! 

Eu mã bazez pe conºtiinþa tuturor consilierilor locali

Eleva Ștefana Ilea din orașul Lipova ne cere să 
explicăm originea şi semnificaţia expresiei şi a 

cuvântului „La mulţi ani!” şi „Mulţumesc!”. 
Domnișoară Ștefana, „La mulţi ani!” a devenit o 

urare atât de obişnuită – o rostim cu ocazia zilei de 
naştere, la diverse sărbători, cu prilejul Anului Nou 
etc. – încât aproape că s-a golit de sens, s-a banalizat 
în orice caz. Probabil că cei mai mulţi dintre noi nici 
nu ne mai gândim să zăbovim asupra înţelesurilor, 
pare evident că este ceva „de bine” şi care trebuie 
spus, pentru că aşa este obiceiul.  

Dacă facem referire la etimologia expresiei, cea 
mai simplă explicaţie ar fi că este traducerea expre-
siei latineşti „Ad multos annos!”, utilizată iniţial ca 
o formulă de politeţe şi care a dobândit, pe parcurs, 
în special prin intermediul limbajului bisericesc, şi 
alte conotaţii legate de sentimentul de speranţă şi de 
recunoştinţă că Dumnezeu va fi generos şi ne va dărui 
mulţi ani de viaţă.  

Pentru cuvântul „Mulţumesc!”, dicţionarele ro-
mâneşti, pe lângă multitudinea de sensuri şi contexte 
în care este folosit, precizează că provine din formula 
de urare: „La mulţi ani!”. Istoria acestei transformări 
şi a subtilei evoluţii semantice o explică, în volumul 
„Puţină gramatică”, celebrul lingvist şi savant român, 
cu doctoratul obţinut la Sorbona (cu o lucrare de ling-
vistică indo-europeană), Alexandru Graur.  

Lingvistul spune că expresia „La mulţi ani!”, din 
limba română, este un calc lingvistic (adică traduce-
rea literal / cuvânt cu cuvânt a unei structuri dintr-o 
altă limbă) a expresiei din limba greacă „Eis polla 
eti”, care înseamnă „Către / întru mulţi ani!”, altfel 
spus, „Să trăieşti (întru) mulţi ani!”. Preluarea acestei 
expresii, din limba greacă, s-ar putea explica fie prin 
influenţa textelor religioase, fie ca împrumut direct, 
pe cale orală, având în vedere secolele în care greaca 

a înlocuit slavona, pe teritoriul românesc, ca limbă a 
cancelariilor voievodale sau în epocile prefanariotă 
şi fanariotă.  

Este foarte cunoscut, de exemplu, un imn religios, 
în limba greacă – „Eis polla eti, Despota” („La mulţi 
ani, Stăpâne!”) – intonat în bisericile ortodoxe răsă-
ritene, în onoarea unui episcop, atunci când acesta dă 
binecuvântarea. Dacă textul liturghiei poate fi rostit 
în orice limbă, acest imn este cântat întotdeauna în 
limba greacă.  

Secole mai târziu, explică Alexandru Graur, gre-
cii au concentrat expresia „Eis polla eti” în „spollaiti” 
sau „spollati”, cu înţelesul „Mulţumesc!”. După acest 
model, a apărut şi în limba română o formă concentra-
tă a expresiei „La mulţi ani!”- „(a) mulţăni” / (a) mul-
ţămi”/ „Mulţam”, „mulţănire”, forme care se păstrea-
ză şi astăzi în limbajul popular şi prin care se exprimă 
recunoştinţa pentru ceva sau ca răspuns la o urare.  

Dintr-o astfel de perspectivă, revenind la ceea ce 
Constantin Noica numea „zona de dor a cuvintelor”, 
am putea să ne gândim, atunci când spunem cuiva 
„La mulţi ani!”, că în aceste cuvinte simple se as-
cunde, deopotrivă, nostalgia pentru timpul trecut, 
conştiinţa duratei, a vieţii, dar şi bucuria unui nou 
început, a reînnoirii fiinţei, a afecţiunii, respectului, 
preţuirii pentru celălalt – „Îţi doresc să trăieşti întru 
mulţi ani!”.  

Conştientizarea unor astfel de semnificaţii este 
punctul în care o banală urare se transformă în rugă-
ciune. Într-un asemenea context, şi arhaicul „întru” 
este mai mult decât o prepoziţie, este sugestia unei 
transfigurări, purtătorul unei închideri care se deschi-
de spre noi orizonturi existenţiale. Ivit dintr-o astfel 
de transfigurare, şi banalul „Mulţumesc!”, născut din 
„La mulţi ani!”, nu este numai expresia gratitudinii, 
este el însuşi o urare, o reverberaţie a lui „Să trăieşti 

întru mulţi ani!”.  
De remarcat este şi faptul că urarea „La mulţi ani!” 

este specifică românilor, este purtătoarea unui sens 
ontologic, dacă avem în vedere că expresiile similare 
din alte limbi pun alte accente: „Happy new year” 
(An Nou fericit!), în engleză, „Bonne année!” (An 
bun!), în franceză, „Alles Gute zum Geburtstag!”, 
în germană, „Buon compleanno!”, în italiană, „Feliz 
ano nuevo!” (An Nou fericit!), în spaniolă etc. 

Din albumul primăriei 

Noile locuri de parcare şi amenajarea curţii interioare redau o altă 
imagine întregului ansamblu spitalicesc Lipova. În curtea interioară 
s-au montat 31 de bănci şi 15 coşuri de gunoi. Urmează amenajarea 
spaţiilor verzi din curte. 
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Claudiu MIHĂLCEANU  -  Primar al comunei Giarmata   

Giarmata, una din co-
munele fruntașe ale 

Banatului de câmpie, se va 
bucura și în viitor de proiec-
te generoase și de o dinami-
că a dezvoltării pe măsura 
trecutului ei. Acest lucru îl 
evidențiează, în dialogul meu 
cu domnia sa și tânărul ei pri-

mar, domnul Claudiu Mihălceanu. Un om deschis 
dialogului și prietenos cu oaspeții așa cum este prie-
tenos cu toți consătenii care-i trec pragul biroului.  

Domnule primar Claudiu Mihălceanu, aveți un 
proiect foarte interesant și binevenit! Vreți să oferit 
200 de locuri pentru ca tinerii să își construiască 
locuințe. Cum de v-ați gândit la un asemenea foarte 
util proiect?  

4Noi, deja, avem o experiență în această 
direcție. Avem cartierul Primăverii unde am dat 
pe Legea nr. 15 tinerilor până în 35 de ani câteva 
zeci de parcele pentru a-și construi case. Am avut 
numeroase solicitări în acest sens. Acum cu noul 
proiect deja avem 150 de persoane pe lista de 
așteptare. Vom face un PUZ în apropierea cartie-
rului Primăverii pentru a acoperi și aceste cereri 
ale tinerilor.  

Despre condițiile de validare pe legea 15, ce-mi 
puteți spune?  

4Am avut o primă discuție în Consiliul Local 
Giarmata să înăsprim condițiile de validare a do-
cumetelor pe legea 15. Asta înseamnă să ne gân-
dim la acei tineri din Giarmata care nu au încă vâr-
sta de 18 ani pentru ca ei să poată beneficia de 
această facilitate atunci când vor îndeplini vârsta 
stabilită de lege. Vom impune noi condiții de vali-
dare a cererilor, să întocmim un punctaj prin care 
să aprobăm cererile în folosul acestor tineri din 
Giarmata. Vrem să se facă dovada ca ei sunt din 
Giarmata, au părinți în Giarmata etc. Vrem să ne 
îndreptăm în primul rând către cei care locuiesc 
în comună. Nu e rău că au beneficiat de teren și 
alții. Noi suntem o comună periurbană în plină 
dezvoltare și extindere și este binevenită orice 
familie aici. Totuși, ne-am gândit ca în primul rând 
tinerii din localitate să aibă acest drept, în noul 
proiect, de a primi locuri pentru a-și construi casă 
pentru viitoarea lor familie pe care o vor înfăptui. 
Mai ales că sigur peste șapte-opt ani de zile nu 
vom mai avea teren să le oferim acestor fii ai co-
munei și ar fi păcat.  

Domnule primar Mihălceanu, aveți proiecte 
mari, din câte cunosc și cu construcția de parcuri 
și locuri de joacă pentru copii, în comună.  

4Unul dintre acestea este parcul Eugeniu de 
Savoia cu care ne vom mîndri cu siguranță. Este 
un parc de 700.000 de euro (valoarea investiției). 
Este un proiect început de vechea administrație 

a domnului primar Bunescu Virgil. Noi am colabo-
rat pentru construcția acestui important obiec-
tiv, necesar comunei Giarmata.  

Veți face și noi intervenții?  
4Acum am schimbat anumite parcularități 

ale locului. Vrem să îi oferim o nuanță mai mo-
dernă. Vom face o fântână arteziană. Pârâul care 
curge pe acolo va fi iluminat noaptea. Vrem ca iz-
vorul Eugeniu de Savoya să își păstreze forma din 
trecut care este foarte frumoasă și va fi iluminat 
estetic seara.  

Domnule primar, când va începe această lucrare?  
4Lucrarea va începe în 2021 și sper să ne mân-

drim cu acest parc și, de ce nu, să vină și timișorenii 
să îl admire. Oamenii au nevoie de asemenea lo-
curi de destindere, să aibă zonă verde și liniște, 
și relaxare, iar în parcuri cetățenii vor găsi aces-
te condiții unde să se simtă foarte bine. Suntem 

norocoși că în Giarmata, zona centrală unde avem 
acea luncă este pretabilă pentru asemenea pro-
iecte și investiții verzi. Ar fi injust să folosim zona 
pentru alte proiecte urbane. Eu nu o să renunț la 
idee. Nu va fi numai parcul Eugeniu de Savoya, dar 
cu siguranță că acesta va fi cel mai mare.  

Așa cum vă cunosc, plin de entuziasm, vă întreb, 
totuși, dacă vă veți opri aici?  

4Nu, nu mă voi opri aici. Mai am în minte con-
struirea altor trei parcuri în comuna Giarmata.  

Îmi puteți spune ceva despre amplasamentul 
lor?  

4Unul va fi în cartierul Primăverii, fiindcă aco-
lo sunt mulți tineri și mulți copii.  

Aveți în vedere și un parc pentru satul Cernă-
teaz?  

4Vom face și un parc în satul Cernăteaz în 
zona de sud unde vom avea un loc special ame-

najat, pentru cetățenii și copiii din acea parte, 
să se bucure de spațiu verde și răcoare vara. 
Bineînțeles că vom suplimenta și locurile de joa-
că în Cernăteaz și vom moderniza și terenul de 
fotbal, pentru ca tinerii să se bucure de condiții 
cât mai bune, să facă sport.  

Domnule primar, ședințele Consiliului Local  
Giarmata vor fi transmise în direct?  

4Sunt bucuros că, în sfârșit, proiectul de 
hotărâre inițiat de mine, privind transmiterea în 
direct a ședințelor Consiliului Local Giarmata, a 
fost pus în aplicare. Acest fapt a avut un impact 
pozitiv în rândul cetățenilor, astfel că, cele pes-
te 2000 de vizualizări ale unei ședințe „normale” 
a Consiliului Local Giarmata, arată preocuparea 
cetățenilor pentru ceea ce se întâmplă în comu-
nitatea noastră, iar acest lucru nu poate decât să 
mă bucure.  

Cum a fost, domnule primar, rezolvată chestiu-
nea iluminatului festiv de sărbători?  

4Știu că s-au creat discuții pe marginea su-
biectului „iluminatului festiv” și vă spun cu toată 
sinceritatea că mi-am asumat faptul că nu am do-
rit „cârpeli” și improvizații cu puținul care a mai 
putut fi salvat de anul trecut, iar bani în buget 
pentru achiziția unor sisteme de iluminat care să 
dureze mai mult de un an nu au existat. Vă pro-
mit însă că la anul vom recupera! În altă ordine 
de idei, vă transmit cu mare bucurie că am făcut 
eforturi pentru ca cei mici, care frecventează 
Școala cu clasele I-VIII Giarmata, Grădinița Alfa, 
Grădinița Giarmata, Școala și Grădinița din Cer-
neteaz, să se bucure de cadouri. Pe această cale, 
doresc să le mulțumesc sponsorilor care au asi-
gurat cele 700 de pachete cadou cu prilejul săr-
bătorilor de iarnă în Giarmata.  

A venit Moș Crăciun în Giarmata în decembrie 
2020?  

4Încă nu știm care au fost mai fericiți și 
emoționați, pompierii voluntari, deghizați în 
Moș Crăciun sau copiii?! Felicitări pentru această 
inițiativă inedită!  Mulțumim pompierilor volun-
tari: Mișu Sîrbu, Ionel Sîrbu, Screciu Sevastian, 
Constantinescu Nicu, Constantinescu Titi, Vie-
riu Andrei, Vieriu Alex, Maxim Petru, Stănean 
Răzvan, Fulea Marius și Mihălceanu Claudiu.  

Ați avut probleme cu pandemia la primărie?  
4Sper să fim în echipă completă la primăria 

Giarmata cât de curând. Le doresc colegilor să-
nătate și putere să treacă cu bine peste această 
încercare. Totodată, fac apel către, dumneavoas-
tră, cetățenii comunei Giarmata, să faceți tot ce 
e nevoie să vă protejați pe voi și apropiații voștri! 
Respectați regulile și evitați ieșirile și întâlnirile 
cât e posibil! Pandemia încă ne amenință viețile și 
trebuie să ne protejăm noi, împreună cu familiile 
noastre. 

Ne-am gândit ca numai tinerii din Giarmata sã aibã dreptul în noul proiect de a primi locuri pentru a-ºi construi case!  

Bucuria de a fi elev la Giarmata…
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Din albumul Bisericii  

 Poşta redacţiei

Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Emil Istrate din comuna Remetea Mare, ne întreabă ce trebuie să 
evite persoanele care au primit sau vor primi vaccinul Covid-19? 

Domnule Istrate, foarte important în acest caz, este evitarea alcoolului. Per-
soanele vaccinate, ar trebui să evite consumul de alcool, deoarece acesta poate 
reduce răspunsul imun al organismului la ser, avertizează experții.  

Alcoolul modifică componența a trilioane de microorganisme care trăiesc 
în intestin, care joacă un rol important în prevenirea infectării cu bacterii și 
viruși. Acest lucru duce la deteriorarea celulelor imune din sânge, cunoscu-
te sub numele de celule albe, inclusiv limfocite, care trimit anticorpi pentru a 
ataca virușii. Dr. Ronx Ikharia, specialist în medicină de urgență, a efectuat un 
experiment în care s-au prelevat probe de sânge înainte și după ce au fost băute 
trei pahare cu vin și a constatat că trei pahare erau suficiente pentru a reduce 
nivelul limfocitelor din sânge cu până la 50%.  

La adulți, limfocitele reprezintă aproximativ 20 până la 40% din numărul total de celule albe din sânge 
și sunt concentrate în organele și țesuturile limfoide centrale, cum ar fi splina, amigdalele și ganglionii 
limfatici, unde este posibil să apară răspunsul imun inițial.  

Limfocitele au o „importanță fundamentală” în sistemul imunitar, deoarece determină răspunsul imun 
la microorganisme infecțioase și la alte substanțe străine, cum ar fi virusul SARS-CoV-2. 

Sfaturi creştine la început de an
  Rubrica Bisericii  

Cum se pot motiva absenţele de la cursurile online   

Ordinul de ministru nr.6200/16.12.2020 aduce noi reguli pentru 
școala online. Astfel, prezența elevului la ore se va lua în consi-

derare doar dacă elevul răspunde solicitărilor făcute de profesor și este 
interactiv. În cazul evaluărilor, toți elevii sunt obligați să pornească came-
rele video și microfoanele, iar modificările vor intra în vigoare din prima 
zi de după vacanța de iarnă. Elevii au obligatia de a participa la activitățile 
desfășurate prin intermediul tehnologiei și al internetului. În caz contrar, 
elevul este considerat absent și se consemnează absența în catalog, cu 
excepția situațiilor justificate, se arată în ordinal amintit.  

De asemenea, elevii își vor putea motiva absențele printr-o cerere fă-
cută de elev, în cazul în care este major, sau de către părintele tutore dacă 

este minor. Cererea trebuie să conțină justificarea absenței.  
Ordinul de ministru specifică, de asemenea, că în situația în care elevul răspunde cerințelor cadrului didac-

tic, indiferent dacă are camera video pornită, nu i se poate cosemna absența la ora de curs. 

  În atenţia elevilor 

Casa Parohială din comuna Remetea Mare, 
fotografie din secolul trecut. 

Milenco SECULICI - Secretar al comunei Remetea Mare

Început de ianuarie și nici 
un fulg de nea nu a co-

borât peste pământul câmpiei. Se 
anunță o vară secetoasă, o vară 
nimerită doar pentru zidărie. Ne 
minte și timpul... Când m-am 
apropiat de Remetea, se întețise 
un vânt iute, de-mi părea că vine 
primăvara, un vânt iute ce usca 
streșinile, apoi vântul scutura, în 
răstimpuri un fel de măzăriche, 

și aceasta răpăia sec și înfundat pe acoperișurile negre, 
văduve de zăpadă. La ceasul de început al dimineții, 
oamenii pe străzile comunei împing cu pieptul înainte 
vântul ușor, lăsându-se răcoriți de el. Am ajuns la timp 
la întâlnirea cu secretarul și dânsul, punctual, ca înto-
deauna, mă întâmpină zâmbind.  

Domnule secretar, mă bucur să vă reîntâlnesc.  
4Și eu mă bucur, sunteți un oaspete binevenit în 

primăria noastră.  
Nu ne-am mai văzut de la alegerile din toamnă. 

Cum au decurs ele la Remetea?  
4Dragă, alegerile locale, pentru că la ele faci 

dumneta referire, au decurs normal, și la capătul lor, 
avem același primar, pe domnul Ilie Golubov, care a 
primit cel mai mare număr de voturi și, desigur, în-
crederea oamenilor. La scurt timp am avut și Con-
siliul Local constituit. Și profit, ca să spun astfel, de 

acest prilej, pentru a ura atât domnului primar cât 
și membrilor Consiliului Local, precum și colegilor 
din primărie și locuitorilor comunei noastre, un an 
liniștit cu sănătate.  

Cum trec consătenii dumneavoastră prin această 
perioadă de pandemie?  

4În primul rând, eu mă bucur să constat că locui-
torii comunei noastre s-au conformat dispozițiilor 
privind protecția și încearcă să limiteze, în măsura în 
care acest lucru este posibil, răspândirea virusului.  

Alegând același om în funcția de primar, înțeleg că 
oamenii și-au dorit și continuitatea unor proiecte im-
portante pentru comuna lor.  

4Da, este adevărat, consătenii noștri știu bine că 
pe lângă noile proiecte pe care le pregătește dom-
nul primar, dânsul are și proiecte aflate în derulare.  

Cum ar fi?  
4Cum ar fi continuarea lucrărilor de construi-

re a podețelor, a șanțurilor, atât în Remetea Mare, 
cât și în satul Ianova, acolo unde domnul primar și-a 
respectat și promisiunea de a aduce gaz în Ianova, 
până la finele anului trecut.  

Acest lucru chiar este demn de consemnat.  
4Sigur că da, contează enorm, pentru confor-

tul oamenilor prezența gazului în gospodărie. Cât 
privește proiectele pe care administrația noastră le 
are în vedere pentru acest an, ele sunt strâns legate 
și de bugetul pe care îl vom avea în acest an calen-

daristic.  
În anul care a trecut, din motive obiective, ați 

renunțat la o seamă de manifestări cultural-artistice.  
4Este adevărat, din cauza restricțiilor impuse pe 

plan național, a trebuit să renunțăm la sărbătoarea 
rugilor tradiționale, la o serie de manifestări sporti-
ve, dar, să sperăm că acest an care acum începe, va 
fi mai îngăduitor, ca să spun așa, reușind astfel să ne 
reîntoarcem la normalitate.  

Domnule secretar, știu că sunteți fiu de dascăli...  
4Exact.  
Ei bine, vă întreb cum vedeți desfășurarea cursuri-

lor de învățământ în sistem online?  
4O, aici părerile sunt împărțite, eu ca și copil de 

cadre didactice, cum bine ați spus, am participat 
involuntar la multe dialoguri între părinți privind 
activitatea școlară. Cum spuneam, părerile sunt 
împărțite, dar dacă cei care ne conduc, cei care ne 
hotărăsc destinele, socotesc astfel, noi nu putem 
decât să ne supunem voinței lor. Dar totuși trebuie 
să spun că prezența în clasă a elevului îl ajută foarte 
mult la aprofundarea cunoștințelor.  

Trăim cu teamă domnule secretar?  
4Da, pe lângă alte lucruri rele, această pan-

demie a adus și înstrăinarea oamenilor. Omul se 
ferește să-ți mai întindă mâna, oamenii nu se mai 
pot îmbrățișa, astfel încât au ajuns să păstreze o ne-
dorită distanțare fizică. 

Domnul primar ºi-a respectat ºi promisiunea de a aduce gaz în Ianova 

Credința este începutul vieții, iar dragostea este 
sfârșitul ei … legătura dintre ele este adevărul. (Sf. 
Ignatie al Antiohiei)

Nimeni nu poate cunoaște adevărul, fără Adevăr, 
adică fără Isus Hristos și nimeni nu poate fi mântuit 
fără El.  (Sf. Ioan Gură de Aur)  

Nimic nu ne face să iubim un om mai mult decât 
o face rugăciunea. 

Cel care, dimineaţa, pleacă din faţa lui Dumnezeu, 
cu greu îl va mai găsi în restul zilei.  

Cei care nu se dușmănesc cu adevărul nu vor ajun-
ge să urască mântuirea. (Clement Alexandrinul) 

Cel cu adevărat bun face binele fără să aștepte ni-
mic în schimb. (Roy Dale)  

Bunătatea este o limbă pe care o poate auzi și cel 
surd și o poate citi și cel orb.  (Mark Twain) 
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
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Dialog consemnat de Gheorghe MIRON 

 CLAUdIU BUCIU  -  Primar al orașului Lugoj   

Revenind la Lugoj, 
pentru un dialog cu 

edilul orașului, dialog găz-
duit de jurnalul interregional 
„Banatul”, mă gândesc cât 
de repede „curge” timpul în 
drumul lui spre veșnicie. Do-
vadă că în acest an se împli-

nesc aproape cinci veacuri de când regina Isabela 
acorda lugojenilor o diploma nobiliară cu blazon, 
având ca semn heraldic „lupul șezând deasupra 
coroanei”, pentru, după cum se află scris, „Fideli-
tatea, alipirea și serviciile credincioase ale fideli-
lor noștri curteni nobili valahi (consideratis fide et 
fidelitate fidelibusque seviciis fidelium nostrorum 
Egregiorum Nobilium Valachorum”) .   

Domnule primar Claudiu Buciu, unul dintre 
cele mai importante proiecte ale dumneavoastră 
este îmbunătăţirea sistemului medical din Lugoj. 
Care sunt primii pași pe care deja i-ați făcut în 
această direcție?  

4Vreau să atrag atenția că, în 2021, Lugojul 
se va face bine, pas cu pas! În 2017, când a fost 
preluat spitalul din Lugoj de fostul manager da-
toriile erau la zero, s-a ajuns apoi la datorii mari, 
mai târziu au mai scăzut. Încercăm să semnăm 
un contract mai bun cu casa de asigurări de să-
nătate sunt mai multe elemente pe care le avem 
în vedere pentru a elimina datoriile. Pe de altă 
parte, vreau să atrag atenția că instalațiile la spi-
tal sunt vechi și trebuie schimbate. Stăm prost 
cu utilitățile, dar și salariile personalului medical 
sunt mari în raport cu alte spitale. Un control al 
Curții de Conturi de anul trecut a găsit și sporuri 
acordate ilegal către medici. Vom evalua foarte 
atent nivelul salariilor și acordarea de sporuri ne-
legale. S-au cumpărat paturi noi pentru ATI și ven-
tilatoare și o stație de monitorizare a pacienților 
în direct din biroul asistentelor, printr-un sistem 
special. S-au cumpărat și infuziomate. În aceas-
tă perioadă pacienții care nu aveau COVID nu 
puteau fi internați și operați de alte afecțiuni. De 
aceea am considerat că este bine să avem încă o 
secție ATI, unde să fie tratați acești pacienți. Fosta 
conducere nu a implementat această măsură, nu 
știu din ce motive. Vom analiza cu noul manager 
să vedem cum putem construi o nouă secție ATI. 
De asemenea, s-a mai cumpărat un plămân arti-
ficial. Sunt foarte puțini în România. Atunci când 
pacientul nu mai poate fi intubat și să respire este 
legat la acest plămân artificial.  

Vreți să contruiți un nou spital?  

4Încercăm să obținem o finanțare europea-
nă pentru construcția unui nou spital. Am în-
tocmit un studiu de prefezabilitate, care a fost 
recepționat deja de noi și a fost supus la vot în 
Consiliul Local pentru a putea trece la următoa-
rea etapă – studiul de fezabilitate. În paralel, 
vom încerca să accesăm și o altă finanțare eu-
ropeană pentru construcția unui spital modu-
lar, de dimensiuni mai mici, dar care va fi foarte 
necesar. Sperăm să avem studiul de fezabilitate 
până în luna martie și apoi să obținem finanțare 
pentru construcția noului spital.  Proiectul de 
construcție ar ajunge la 100 de milioane de euro.  

Domnule primar Claudiu Buciu, suntem la în-
ceput de an și deja ați început să pregătiți Agenda 
Culturală a Lugojului. Ce înseamnă aceasta?  

4I-am invitit pe iubitorii de artă și cultură să 
facă unele propuneri în vederea realizării Agen-
dei Culturale Atemporale a orașului Lugoj. Pen-
tru vizionari, tineri și seniori, amatori de artă și 
experți am propus întâlniri în luna ianuarie 2021, 
cu tema Agenda Culturală Atemporală din Lugoj. 
Este momentul să îi recunoaștem pe artiștii din 
Lugoj și să povestim cu iubitorii de artă și cultură 
și să aflăm care sunt nevoile lor. Ei vor găsi timp 
și răbdare, noi suntem onorați să îi primim pe fie-
care în parte și împreună să gândim soluțiile cele 
mai potrivite pentru sectorul cultural artistic din 
Lugoj. Dintr-o perspectivă, aceasta este șansa 
noastră să aflăm care sunt talentele și ideile lu-
gojenilor, iar dintr-o alta, suntem pregătiți și pen-
tru critici adunate peste ani sau sesizări recente. 
La început, alcătuim împreună un plan mozaical 
și cel mai probabil va fi unul alambicat, dar aces-
ta va duce spre o lume multiculturală autentică 
pentru Lugoj.  

Când vor avea loc aceste întâlniri?  
4Deoarece întâlnirile individuale vor fi scur-

te, sugerăm iubitorilor de artă să realizeze o 
prezentare a ideilor lor, pentru viitorul cultural 
al Lugojului. Propunem ca această descriere să 
fie una cât mai simplă și clară pentru întâlnirea 
la care vă invităm, dar să știți că noi credem și 
în spontaneitate. Puteți realiza o schiță simplă, 
scrisă în mod tradițional, sau puteți elabora o 
prezentare mai amplă, iar în acest caz, este im-
portant să transmiteți materialul în format digi-
tal spre consultare înainte de întâlnire. Adresa 
de mail pentru transmiterea prezentării este: ro-
xana.alexa@primarialugoj.ro. Menționăm faptul 
că această întâlnire se adresează tuturor persoa-
nelor interesate de situația culturală actuală din 

Lugoj, nu doar artiștilor și celor care au deja o 
activitate consacrată. Întâlnirile programate, vor 
avea loc în perioada 11.01.2021 – 29.01.2021.  

Domnule primar Claudiu Buciu, suntem la 31 
de ani de la Revoluția Română din Decembrie 
1989. Ce mesaj aveți către lugojeni?  

4La 31 de ani de la Revoluția din Decembrie 
1989 suntem obligați și determinați să o ducem 
până la capăt. În 2021, Lugojul se va face bine, 
pas cu pas! Tinerii Lugojului trebuie implicați ma-
siv în viața cetății, trebuie lăsați să învețe să ia de-
ciziile corecte cu privire la soarta Lugojului. Am 
reușit să ne scăpăm de aproape toate relicvele 
locale ale comunismului, din aproape toate par-
tidele, vom continua până ce influența lor va dis-
părea de peste tot. Ne dorim să lăsăm Lugojul ti-
nerilor implicați, competenți, care cred în orașul 
nostru frumos, dar ascuns lumii de conducătorii 
din ultimii 30 de ani.  Vom face ce este dureros 
dar necesar, indiferent de soarta noastră ca po-
liticieni. Lugojul s-a eliberat pentru a fi, în sfârșit, 
redobândit de tinerii înstrăinați. Tinerii trebuie 
să se reîntoarcă acasă. Cei care nu au plecat de 
aici sunt încă străini prin lipsa posibilității de a se 
implica în viața cetății. Vom face totul pentru a-i 
implica. Pentru cei care au plecat de aici, chiar 
dacă nu se vor mai întoarce, e bine să le oferim 
dreptul de a ști că acasă e bine.  

Cum stați cu centrele de vaccinare anti-COVID?  
4Am amenajat două asemenea centre de 

vaccinare pentru populație în sala de sport Lavi-
nia Miloșovici. Este un anumit circuit care trebuie 
respectat și sunt realizate aceste circuite sepa-
rate.  

Domnule primar, vor fi schimbați directorii 
unităților de învățământ, dat fiind că le expiră 
mandatele?  

4În 9 ianuarie 2021, expiră mandatul mai mul-
tor manageri de la instituțiile de învățământ din 
Lugoj. Pentru că numirea altor manageri ar fi în-
semnat, la această oră, o intervenție exclusiv po-
litică, am decis să nu facem modificări. De aceea, 
până la 31 august, vor rămâne aceiași manageri. 
Dacă nu se vor organiza concursuri, ne vom gân-
di la alți manageri, începând cu 31 august, în baza 
unor evaluări pe care le vom face, pentru că de-
semnarea managerilor interimari se face în baza 
consultărilor dintre primar și inspectorul gene-
ral, așa spune legea. Sperăm ca noul ministru să 
organizeze cât mai repede concursuri, pentru 
posturile unde nu mai sunt directori cu mandate 
pline. 

Ne dorim sã lãsãm Lugojul tinerilor implicaþi, competenþi, care cred în oraºul nostru frumos 
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Din albumul cu poze al Ansamblului „Voitegeana”

Camelia FOGAȘ - director al Școlii gimnaziale din Voiteg

Îndreptându-mă spre fru-
moasa comună Voiteg, 

mă gândesc cu satisfacție că, 
așa cum scrie pe prima pagină 
a jurnalului interregional „Ba-
natul”, el ajunge, sfidând barie-
rele impuse de pandemie, lunar 
în mâinile cititorilor noștri. Este 
adevărat, lumea în care am trăit 
până mai ieri, pare tot mai de-
parte. Iar cu lumea de azi, s-a 

întâmplat ceva, s-a întâmplat ceva cu această lume: s-a 
înrăit, a devenit crudă, sălbatică și tristă. Pentru a mai 
înveseli cititorii noștri, dar mai ales pentru a le reaminti 
cum eram odinioară, am început dialogul cu doamna 
director al școlii voitegene, amintind de anii trecuți, de 
anii normalității.  

Distinsă doamnă, acum când sărbătorile artistice 
sunt interzise, ce îmi puteți spune despre „Ansamblul 
Voitegeana”, care a încântat de-a lungul anilor mii de 
spectatori atât din țară, cât și de peste hotare?  

4Domnișoară, despre Ansamblul Voitegeana aș 
putea vorbi multe lucruri și toate frumoase.  

Câți membri numără ansamblul azi?  
4Avem în prezent până la 60 de copii la cele 

două ansambluri; de junior și de seniori.  
Doamnă profesor, ne întâlnim, uneori, în orașul 

Timișoara și vă simt grăbită să vă întoarceți acasă, 
în satul dumneavoastră. Nu vă place orașul sau iubiți 
prea mult satul?  

4Draga mea colegă, ori de câte ori aud cuvântul 

sat, mă gândesc la vorbele lui Blaga cel care spunea 
un adevăr atât de cunoscut, anume că „veșnicia s-a 
născut la sat”. Satul a fost de-a lungul timpului o 
lume a ceremoniilor, nu numai religiose și laice, ci și 
ceremonii de muncă la pornirea plugurilor primăva-
ra, recoltatul grânelor toamna, șezătorile pe care le 
făceau bunicile noastre iarna atunci când se adunau 
și coseau minunatele noastre costume populare.  

Ce obiceiuri frumoase…  
4Desigur, și o parte din aceste obiceiuri și tradiții 

am încercat să le reînviem cu acești minunați copii 
care au arătat lumii întregi ce înseamnă cultura sa-
tului bănățean. Sigur, nu am reușit singură, am avut 
lângă mine o echipă de oameni inimoși pe care vreau 
să-i amintesc, dacă se poate.  

Vă rog!  
4E vorba, într-o ordine absolut aleatorie, de in-

structorul coregraf dedicat Stela Anghel, de corepe-
titorul de excepție Radu Cuciureanu, de Asociația 
„Asocult” din Voiteg, de Asociația Pro Datina din 
Timișoara, de colegele mele de la școală, de Părinte-
le Paroh Dragan Giorgiev, oameni și instituții condu-
se de oameni, care mereu au fost alături de mine și, 
nu în ultimul rând, Primăria comunei Voiteg și Consi-
liul Local. Mă bucur că mereu mi-au fost alături cole-
gele mele de la școală și Consiliul Local.  

Un succes mai apropiat al colectivului artistic nu-
mit, atât de frumos, „Voitegeana”?  

4În anul 2019, „Ansamblul Voitegeana” a reușit 
un succes de răsunet la concursul  „Lada cu Zestre” 
câștigând locul I pe județ la Secțiunea Obiceiuri și la 

Ansamblul de Cântece și Dansuri, concurând cu 50 
de ansambluri.  

Care considerați că au fost momentele cele mai 
importante ale acestui ansamblu? La ce concursuri a 
participat și ce premii a primit? Ce noi deplasări se 
află în agenda ansamblului?  

4Ansamblul Voitegeana a reprezentat cu mân-
drie și cu cinste Voitegul peste hotare fiind prezent 
la festivalurile internationale din Ohrid-Macedonia, 
din Istanbul-Turcia, din Antalya-Turcia, din Barcelona 
–Spania, din Rimini-Italia, din Grecia și Serbia. Și, fapt 
demn de reținut, începând cu anul 2020, Ansamblul 
Voitegeana împreună cu Asociatia Pro Datina face 
parte din Consiliul Internațional al Organizațiilor de 
Festivaluri Folclorice și de Artă Populară – înființat 
în anul 1970 în Confolens, Franța, consiliu care este 
prezent astăzi în mai mult de 90 țări din lume și cola-
borând activ cu UNESCO.  

Doamnă profesor, mulțumindu-vă pentru amabili-
tatea de a accepta acest interviu, țin în finalul lui să 
mai aflu de la dumneavoastră cum este primit în comu-
na Voiteg jurnalul interregional «Banatul»?  

4Jurnalul interregional „Banatul” este foarte 
bine primit în comuna noastră, un jurnal bogat în su-
biecte interesante, un jurnal căutat mai ales de cei 
care nu consideră internetul ca fiind singura sursă 
de informare pe lumea asta. De asemenea, calita-
tea hârtiei sprijină imaginea strălucitoare a revistei. 
Citind acest jurnal, foarte bine elaborat, ni se oferă 
posibilitatea de a „răsfoi“ interesante informații pe 
care nu le găsim în alte ziare. 

Mã bucur cã mereu mi-au fost alãturi colegele mele de la ºcoalã ºi Consiliul Local  

Sugestii de lectură     

Dragi elevi ai școlii din Voiteg, la început de an, vă re-
comand volumul „Arcașul fără arc”, semnat de Ștefan 

Liiceanu. Plăcerea lecturii acestui volum va veni din confrunta-
rea cititorului cu simplitatea în forma ei cea mai rafinată. Cum 
se poate ca atât de puţine cuvinte să spună atât de mult? se va 
întreba cititorul. Nimic nu e mai greu decât să obţii epura lumii 
reducând vastitatea ei la dimensiunile unui bob de înţelepciu-
ne. Sfatul de viaţă oferit fără pedanterie, calmul și siguranţa cu 
care maestrul își conduce interlocutorul până la punctul ilumi-
nării, radiografierea subtilă a firii umane, tenacitatea cu care 
voinţa e cultivată până acolo unde spiritul ajunge să înfrângă 

legea naturii, estomparea raportului realitate–vis, care generează naraţiuni construi-
te pe efectul „mise en abîme”, umorul rafinat, fabula sofisticată, reprezintă tot atâtea 
motive de a vă dedica timp pentru citirea acestei cărți.  

Despre autor, este bine să știți că el a trăit în Japonia aproape 20 de ani. Pe lângă 
studiile de limbă japoneză și de economie, a absolvit la University of Tokyo un 
master, cu specializare în budism și istorie culturală niponă. 

  Rubrica elevilor  

În clopot a limbii bătaie
Vestea că-i la mijloc de zi,
Un pom de Crăciun în odaie,
Așa-mi începui eu cărarea,
În pieptul meu tânăr suflarea,
Așa se urzi.

Și-i ger pe câmpiile ninse -
Un înger, deasupra-mi plecat
Privindu-mă, mâna mi-o prinse
Strângându-mi-o în mâinile sale

Și rar și cu zâmbet de jale
Vorbi întunecat:

„Prin noapte și crivâț pierdută
Pe lungi și spinoase poteci
De-amarul vieții bătută
Urmează-ți cărările vieții;
Prin spaime și pânde-ale morții
Senină să treci!

Să iei veselia cu tine!
Și-n cântec de clopote-acum

Pornește, și luptă-te bine!
Să nu te-nspăimânte cărarea
Și-a pururi să-ți fie cântarea
Tovarăș de drum!

Și-n ziua din urmă, cântarea
Din clopote tainic venind
Din cer, să-ți aducă-mpăcarea,
Ca viața ta, inimă toată
Topită de jale să poată
S-adoarmă zâmbind!”

Din lirica regală a României

Regina Elisabeta a Româ-
niei, cunoscută şi sub 

pseudonimul literar de Carmen 
Sylva, l-a completat pe augus-
tul său soţ prin susţinuta sa 
activitate literară. Notorietatea 
reginei în Europa şi în lume 
începe să fie astăzi timid re-
descoperită şi analizată. La 

începutul secolului XX, ziaris-
tul şi scriitorul Radu D. Rosetti 

întâlnea în nordul Norvegiei un în-
văţător local care citise o parte a ope-

rei literare a reginei din creația căreia, publicăm acest 
frumos poem. 

Carmen SYLVA
Cântec  de  clopot  

Privind imaginea de mai sus, nu putem decât să-i admirăm pe cei care înţeleg că jocul popular românesc este o comoară 
cultivată din generaţie în generaţie, pe care avem datoria să o ocrotim şi să o lăsăm moştenire copiilor noştri, ca mărturie 
a istoriei şi a identităţii noastre naţionale.  

Faptul că jocul popular este atât de bine înrădăcinat în tradiţiile noastre, ar trebui să ne bucure, deoarece în acest 
fel reuşim să prezervăm tradiţiile şi obiceiurile noastre ca popor. Orice eveniment important din viata românilor, precum 
nunta, botezul, trecerea dintre ani şi petrecerile cu prietenii, este marcat cu o horă, o sârbă, o învârtită sau o bătută. Toate 
aceste dansuri populare sunt sărbătoarea vieţii şi a spiritului nostru ca popor, exprimând bucuria, pofta de viaţă, veselia 
şi vioiciunea noastră.  
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Ioan Gheorghe MUNTEANU  - Primar al comunei Liebling  

Despre primarul comu-
nei Liebling, scriito-

rul Vasile Todi spunea: „Cu 
toată aparența lui de urs soli-
tar, Ioan Munteanu este un tip 
sociabil, bucuros să schimbe 
o părere cu vechii lui prieteni 
sau cu noii lui cunoscuți. Și, 
deseori, un neîntrecut „cause-
ur”, un om cu o extraordinară 

cunoștință a oamenilor, căruia deși trăiește depar-
te de iluzii, îi place să înfățișeze partea frumoasă a 
vieții, aceea și numai aceea pentru care ea merită 
să fie trăită. Privindu-l prin prisma geneticii, nici 
nu s-ar putea altfel, el fiind fiul marelui pictor naiv 
Gheorghe Muntean de la Murani și nepot al celui 
mai mare poet al Țării Banatului, Marius Muntea-
nu. Binecunoscut în arealul Banatului, mai mulți 
cititori, care au aflat de interviul realizat cu dom-
nia sa și publicat în „Jurnalul național al primării-
lor”, dar care nu au ajuns în posesia gazetei, ne-
au rugat să-l publicăm și în jurnalul interregional 
„Banatul”, ceea ce și facem cu plăcere.  

Domnule primar, de ce credeți că sunteți așa de 
iubit și dorit în comuna Liebling, încât cetățenii 
vă votează și ați ajuns la cinci mandate: două de 
viceprimar și trei de primar?  

4Domnule Miron, eu sunt un primar care 
știe să se coboare la nivelul fiecărui cetățean cu 
care vorbește. Eu știu să îl înțeleg pe fiecare om 
și întotdeuna am ajutat cât am putut și oriunde 
am putut. Eu am plecat de jos, chiar dacă am 
fost un copil cu o situație mai bună. Eu am știut 
să mă fac plăcut oamenilor și să ajut. Avem apă 
curentă, am renovat instituțiile de cultură din 
comună, toate căminele culturale, biserica, con-
struim grădinițe cu două etaje, cu after-scool cu 
dormitoare, cantină, asfaltăm străzile, facem 
capelă în cimitir, tronsoane, introducem gazul 
în localitate, am făcut poduri și șanțuri moder-
nizate. Vreau un trăi bun pentru cetățeni și cât 
mai apropiat de al celorlalte țări europene. De 
aceea, fac o prioritate din aducerea gazului și 
a altor utilități în comună noastră. Vreau să vă 
mai spun că eu mi-s bănățean paure și nepotul 
scriitorului Marius Munteanu, iar tatăl meu a 
fost cel mai mare pictor naiv Gheorghe Mun-
tean de la Murani și cronicar, care scria cronica 

satului bănățean, moș Gheorghe, Dumnezeu să 
îl ierte, că a trecut la cele veșnice. E pusă și placa 
memorială cu numele scriitorului pe casa de la 
Murani.  

Domnule Munteanu, sunteți și un extraordinar 
fermier. Cum de ați ajuns să faceți agricultură?  

4Fiind copil de paure, noi în familie am avut 
întotdeuna animale și pământ, atât bunicul, 
cât și străbunicul și tatăl meu. Am avut bato-
ză, mașină de secerat cum erau cu mult timp 
în urmă. Am avut cazan de răchie. Noi am făcut 
întotdeauna răchie. Puneam clisă pe jar și mân-
cam clisă cu pâine și ceapă  și beam răchie. Eram 
mai sănătoși ca acuma, când mâncăm toate 
otrăvurile chimice cu toate E-urile occidentalilor 
și conserve stricate de la nemți și de la marile pu-
teri ale lumii, fiindcă am ajuns să fim slugile Oc-
cidentului. Eu sunt un fermier serios. Am 600 de 
oi, zeci de porci, găini, cai, 100 de ha de pământ.  

În calitate de paure vreau să atrag atenția că 
atât timp cât țăranul este bogat și țara e boga-
tă, când talpa țării are temelie puternică și poate 
produce pentru român va fi bine pentru toți, dar 
foarte mulți și-au vândut pământurile și sufletul 
occidentalilor. Noi nu mai suntem români, am 
ajuns slugile străinilor. Pe mine mă doare acest 
lucru, fiindcă eu sunt copil de paure. Bunicii mei 
au luptat în Primul și al Doilea Război de între-
girea neamului și a pământului strămoșesc. Pe 
mine chiar mă doare sufletul, când văd prădă-
torii care ne conduc de 30 de ani. Unde ne va 
duce această generație de tineri care nu știe și 
nu a văzut în realitate cum arată un animal, un 
porc, o oaie sau o capră? Unde ne va duce aceas-
tă generație condusă de marile corporații, mili-
ardarii lumii. Treziți-vă, dragi români, până nu e 
prea târziu. Eu sunt un liberal de când m-am bă-
gat în politică și liberal voi trece la cele veșnice, 
nu îmi mai trebuie niciun alt  partid.  

Dumneavoastră de când faceți agricultură la 
scară mai mare?  

4De după revoluția din 1989. Eu cu fratele 
meu am luat pământ la Murani, apoi am început 
să achiziționăm și animale. La început am avut 
10-15 ha, apoi mai multe cu timpul. Eu am ajuns 
la 100. Am cumpărat tractoare și celelalte utila-
je agricole cu care să lucrăm pământul. Așa ne-
am extins. Soția se  ocupă de tot. Lucrăm totul 

legal. De Paște, mieii îi valorificăm la abatorul 
„Ovi Prodex” din Liebling, . E singurul abator din 
Timiș destinat numai sacrificării ovinelor. Noi nu 
suntem o fermă mare. Laptele îl vindem la „Lact-
Italia”. Îmi dau 3 lei pe litru. Produc cam 10.000 
de litri pe lună. Noi suntem bănățeni adevărați 
și buni creștini, care vrem să muncim și să res-
pectăm legile țării și să nu depindem de nimeni. 
Eu nu mai cumpăr din comerț hrana. Am brânza 
mea, am laptele meu, am porcul meu, am vita 
mea, am  găina mea, am rațele și gâștele mele. 
Eu tai animalul și îmi prepar toate produsele 
de care o familie are nevoie, fără să le cumpăr. 
Am tobă, slănină, pateu jumări, cârnați, salam, 
șuncă. Eu prepar totul în casă, toate sunt bio și 
sănătoase. Eu nu vreau să fac brânză, apoi să mă 
chinui să o vând pe piață, să își bată  joc statul 
de noi, așa cum face de obicei și îl umilește pe 
fermierul român de treizeci de ani. Îl scoate în 
stradă, îi promite sprijin real și îl minte.  

Care este mesajul dumneavoastră către 
cetățenii din Liebling, acum, la începutul noului 
mandat de primar?  

4Vom continuă împreună! Stimați 
concetățeni ai comunei Liebling, sunt primarul 
tuturor și îmi pasă de toți cetățenii. Am depus 
jurământul. Acest lucru mă face responsabil în 
față dumneavoastră pentru un nou mandat. Vă 
promit că, în cei patru ani care urmează, voi fi 
același primar al tuturor, voi  fi sprijinul dumnea-
voastră și ușa mea va fi deschisă mereu pentru 
toți cetățenii comunei Liebling. Așa să îmi ajute 
Dumnezeu! Vă mulțumesc tuturor! Celor care 
mi-ați acordat votul de încredere, mă simt obli-
gat să vă promit că nu vă voi înșela așteptările. 
Celor care nu m-ați votat, vă promit că voi face 
tot posibilul că, de acum înainte, cererile voas-
tre în ceea ce privește administrația mea să fie 
rezolvate cu prioritate. Îi  mulțumesc, în primul 
rând, bunului Dumnezeu pentru puterea pe care 
mi-a dat-o să duc la capăt mandatul 2016-2020 
și, Îl rog să mă ajute și să mă îndrume în următo-
rii patru ani. Rămân același om, același primar al 
tuturor cetățenilor din Liebling. Nu voi da niciun 
pas înapoi, nu voi precupeți niciun efort  pentru 
voi, pentru bunăstarea noastră, a tuturor. Conti-
nuăm împreună! 

Treziþi-vã, dragi români, pânã nu e prea târziu!

Sugestii de lectură   

Dragi elevi ai comunei Liebling, pentru această lună, vă recomand să citiți 
o capodoperă a literaturii ruse actuale, bestsellerul „Laur” tradus în peste 

douăzeci de ţări.  
Amintind de filmul Andrei Rubliov şi de romanul „Numele trandafirului”, 

bestsellerul „Laur” readuce la viaţă secolul al XV-lea, într-o intrigă străbătând 
timpul şi spaţiul, cu un personaj complex, care este pe rând vraci, nebun sfânt, 
pelerin şi călugăr. Cu o scriitură de o simplitate rafinată, trecând firesc de la real 
la fantastic şi de la cele lumeşti la cele sfinte, cu un spirit liber în religiozitatea 
lui inteligentă, cu un umor subtil şi o sensibilitate cuceritoare, autorul, Evgheni 
Vodolazkin ne oferă o carte de o mare frumuseţe şi profunzime, pentru a ne spune 
o poveste tulburătoare, pe care o numeşte „roman neistoric”.

Rubrica elevilor Din albumul comunei

Lieblingul de altădată...
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Ladislau HELEPORT 

Orice dialog cu intervie-
vatul meu din această 

pagină, stă sub semnul celui 
mai cunoscut festival de mu-
zică folk din România. Există 
31 de festivaluri de folk, dar 
„Bulci Fest”, numit în anii 
trecuți și „Folk Maris” sau 
„Maris Fest”a ajuns să fie cel 
mai renumit din țară. Sigur că 

de-a lungul conversației noastre am vorbit și des-
pre... „Muzeul satului Bulci”.  

Domnule viceprimar Ladislau Heleport, «Bulci 
Fest», a trăit în anul care a trecut doar în aminti-
rea oamenilor și cine știe dacă și în acest an nu-l 
vom regăsi tot în memoria fidelă a amintirii...  

4Să sperăm că în acest an va fi ca pe vremuri.  
Domnule viceprimar, mai știți cine a fost pri-

mul artist pe care l-ați invitat să cânte la cea dintâi 
ediție a festivalului?  

4Ei, dar așa ceva nu se poate uita. Primul ar-
tist pe care l-am sunat și pe care l-am invitat a 
fost Mircea Baniciu. Care, dincolo de biletul de 
avion pe care i l-am pus la dispoziție, s-a răzgân-
dit. Ca apoi, la următoarele ediții să se dovedeas-
că a fi unul din cei mai consecvenți participanți.  

Care credeți că a fost pricina refuzului?  
4Cred că ceea ce l-a îndemnat să facă un pas 

înapoi, a fost faptul că ne aflam la chiar prima 
ediție, ori el fiind un nume greu, un artist bine-
cunoscut...  

Și la aceea primă ediție a festivalului pe cine ați 
avut cap de afiș?  

4Cap de afiș a fost Adrian Ivanițchi, urmat de 
Mircea Bodolan, Daniel Julean, Nelu Pitic și Trupa 
de Serviciu.  

Vă mai amintiți și câți spectatori ați avut la pri-
ma ediție?  

4Cred că am avut în jur de 500 de persoane. 
Apoi, cu fiecare ediție, a crescut considerabil nu-
mărul spectatorilor, ajungându-se în anul 2019, 
la câteva mii de spectatori veniți din țară și din 
străinătate.  

A ajutat la creșterea numărului de spectatori și 
faptul că în edițiile ce au urmat, au fost prezente 
nume mari ale muzicii folk românești?  

4Fără îndoială. Celor dintâi prezenți, le-au ur-
mat Mircea Vintilă, Gyuri Pascu, Mircea Baniciu & 
Band (Teo Boar & Vladi Cnejevici), Marius Bațu, 
Monica Cojocaru & Gillbert Ghicolescu, Maria 
Gheorghiu, Felix, Dinu Olărașu, Jul Baldovin, Flo-
rian Jianu, Noni Groove, Trupa06 și mulți alții.  

Cu cât timp începeți pregătirea unui astfel de 
festival?  

4Cu cel puțin două luni facem primii pași de 
pregătire.  

Pe viitor, după această nedorită întrerupere, 
veți păstra aceeași locație din apropierea Castelu-
lui din Bulci?  

4Desigur, dar până atunci trebuie să ne 
rugăm să treacă această pandemie cu toate 
restricțiile pe care le impune.  

Domnule viceprimar, în apropierea scenei în 
aer liber, există și un muzeu.  

4Da, este un mic muzeu.  
Cum s-a născut ideea acelui muzeu?  
4Acolo, pe acel loc, s-a aflat o căsuță mică, 

din lemn, ce a aparținut surorii străbunicii mele. 
Tata, inițial a dorit să dărâme cam tot ce se afla 
acolo, dar l-am rugat să lase căsuța, să dărâme 
anexele, dar nu casa. Doream să fac din ea o 
căsuță de vacanță, în acest sens, am tencuit-o, 
am renovat-o, am recondiționat, cât am putut, și 
mobilierul aflat în ea, apoi am început să o îm-
podobesc și cu alte lucruri pe care le-am aflat în 
podul casei. Asta era în urmă cu mai bine de 20 

de ani.  
Sunteți aplecat spre colecții?  
4Da, de mic colecționam monezi și tot felul 

de lucruri care purtau patina trecutului. Așa am 
decis să fac acest mic muzeu privat. Apoi, cu tim-
pul, am început să mă extind, ca să spun așa, am 
cumpărat încă o căsuță, veche de 130 de ani...  

De unde ați cumpărat-o?  
4Din satul Țela. Am demontat-o și am refă-

cut-o.  
Vă întreb și pentru cititorii noștri dacă muzeul 

poate fi vizitat?  
4În timpul în care eu sunt acasă, da, poate fi 

vizitat. Dar cel mai sigur poate fi vizitat la sfârșit 
de săptămână.  

Despre căsuța brodarului de la malul Mureșului, 
ce-mi puteți spune? Brodarul fiiind cel care cârmu-
ia bacul de trecere peste Mureș.  

4Da, aceea era o căsuță de adăpost la vreme 
rea a brodarului de pe timpuri, pe care am reno-
vat-o, oferind-o tinerilor care ne vizitează și vor 
să petreacă câteva ore pe malul apei. Am pus și 
o masă afară, și un coș pentru resturi și spun cu 
plăcere că nimeni nu aruncă resturi dincolo de 
coșul special destinat acestui scop.  

Domnule Ladislau, se termină vreodată un mu-
zeu?  

4Domnișoară, un muzeu nu se termină nicio-
dată, întodeauna poți veni cu ceva „nou” din tre-
cut. Nu poți să spui niciodată că este gata, chiar 
dacă obiectele pe care doresc să le expun, să le 
achiziționez, se găsesc tot mai greu.  

Domnule viceprimar, vă mulțumesc pentru acest 
dialog.  

4Și eu vă mulțumesc pentru că promovați 
comuna noastră și faceți în așa fel ca acest fru-
mos jurnal interregional, să ajungă lunar în case-
le noastre. 

Un muzeu nu se terminã niciodatã, întodeauna poþi veni cu ceva “nou” din trecut 

Bulciul în iarnă 
Roxana FURDEAN         

Înainte de a 
continua dru-

mul spre frumoasa 
comună Bata, m-am 
abătut puțin din drum 
pentru a vizita în iarnă, 
parcul castelului din 
Bulci. Popas odihnitor 
și binevenit. Castelul 
din Bulci mai păstrea-
ză încă acel soi de parc 
ale cărui alei sunt măr-
ginite de arbori peste 
măsură de înalți. La 
capătul lui, o păduri-
ce încheie domeniul. 
Dincolo, se întinde și 
azi, o vastă câmpie 
peste care vântul iernii 
aleargă copilăros ziua 
și noaptea. Am intrat 

apoi și în încăperile castelului, azi goale, „dară ochiu-
nchis afară înlăuntru se deşteaptă”, spune poetul, astfel 
că am putut vedea mobilierul de altădată care îmbină 
laolaltă cele mai diferite stiluri. Mobile pe care fiecare 
generație le lasă în familie și care fac din casele vechi 
un fel de muzee, unde totul se amestecă armonios. 
Astfel am putut vedea, în biblioteca acestui mic palat 

al mocioneștilor, minunatul scrin Ludovic al XIV-lea, 
legat în alămuri strălucitoare, așezat între două fotolii 
Ludovic al XV-lea, îmbrăcate încă în mătasea lor cu 
buchete. O masă de scris din lemn de trandafir așezată 
în fața căminului, pe tăblia căruia, sub un glob rotund, 
se afla o pendulă din timpul imperiului.  

Pendula înfățișa un stup de bronz, susținut de pa-
tru coloane de marmură, deasupra unei grădini cu flori 
aurite. O limbă subțire, ieșind din stup printr-o tăietură 
prelungă, plimba la infinit, pe deasupra grădiniței, o 
albină, cu aripi de smalț. Cadranul de faianță pictată 
era montat în pântecele stupului.  

Am urcat apoi la etaj, acolo unde odată, demult, se 
afla apartamentul în care era găzduit regele Mihai. Și 
cu același ochi ce face trecerea de la trezie la vis, am 
privit atent la patul regal, care la cele patru colțuri, avea 
patru păsări mari de stejar, cu totul negre și lustruite cu 
ceară. Ele susțineau culcușul tânărului monarh, părând 
a-i sluji drept paznici. Laturile patului închipuiau două 
mari ghirlande de flori și de fructe sculptate, iar patru 
coloane, săpate delicat în dungi și încununate cu ca-
piteluri corintiene, susțineau o cornișă de trandafiri și 
amorași înlănțuiți.  

Patul se înălța monumental, și totuși nespus de 
grațios, cu toată severitatea lemnului înnegrit de vre-
me.  

Acoperitoarea patului și baldachinul sclipeau ca 
două bolți cerești. Erau făcute dintr-o mătase străve-

che, de un albastru-închis, pe care o înstelau ici și colo 
crini mari, brodați cu aur.  

Apoi, brusc, pendula din fața căminului, începu să 
bată. Era ora ceaiului așa că m-am retras discretă și 
tristă ca după o dezamăgire. 

Note de drumeţie  

Din albumul comunei   

Multe din exponatele aflate în „Muzeul satului Bulci” sunt atât de 
practice şi utile încât, deşi unele au şi un secol vechime, par moderne. 

Ladislau HeLePORT 

 Iulie 1944, Regele Mihai și 
Regina-mamă Elena, în grădina 

castelului de la Bulci.
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Ovidiu OPRIȘA  - Primar al comunei Biled 

Despre tânărul primar al 
comunei Biled mi-a vor-

bit pentru prima oară Părintele 
Radu Reja. Frumos mi-a vorbit, 
cu drag, cu sinceră prețuire. 
Apoi l-am întâlnit recunoscân-
du-l exact ca în vorbele Părin-
telui: un tânăr harnic, instruit, 
iubitor de comuna în care s-a 
născut și a crescut și pe care, 
iată, încearcă acum să o așeze 

pe o orbită europeană. Un om cu care am stat cu plă-
cere de vorbă.  

Domnule primar, de ce are nevoie comuna pe care o 
gospodăriți pentru următorii patru ani, la prima privire?  

4Așa cum am mai spus, Biledul are nevoie de vi-
ziune.  

Am înțeles că iubiți enorm această așezare, căreia 
v-ați dorit să-i dedicați acești ani frumoși ai tinereții 
dumneavoastră.  

4Domnule Miron, comuna Biled este o parte din 
ceea ce reprezint eu și nici că s-ar putea altfel, eu 
fiind născut, crescut și educat în Biled!  

Tânăr fiind, v-ați format și o echipă tănără.  
4Adevărat.  
Domnule primar, care este țelul cel mai apropiat de 

sufletul dumneavoastră acum la început de mandat?  
4Îmi doresc ca împreună cu echipa mea să 

oprim plecarea tinerilor din Biled și a copiilor către 
școlile din Timișoara. Îmi doresc ca fiecare dintre co-
piii și tinerii din Biled să se formeze profesional, să 
studieze și mai apoi să se întoarcă în comuna natală 

și să aducă plusvaloare comunității.  
Biledul este, după cum mi-ați spus, comuna dum-

neavoastră natală...  
4Mai mult decât atât, Biled, pentru mine, dom-

nule Miron, este un proiect de suflet, un proiect care 
cu siguranță va fi câștigător și când spun asta, mă 
gândesc că acest proiect va avea sorți de izbândă 
atâta timp cât consătenii mei îmi vor fi alături. Iată 
de ce și prin intermediul jurnalului interregional „Ba-
natul”, spun tuturor celor care doresc să se stabi-
lească în Timișoara sau alte localități din împrejurimi 
că la Biled va fi mult mai bine și că împreună vom 
crea condiții ca la oraș.  

Care ar fi unul din avantajele comunei?  
4Un mare avantaj al comunei noastre este acela 

că Biledul are tradiție, are o istorie în spate, o istorie 
care nu trebuie uitată.  

Ce obiective, domnule primar, considerați că sunt 
prioritare?  

4Într-o ordine absolut aleatorie, aș începe cu as-
faltarea tuturor drumurilor cu dezvoltarea altor pro-
iecte de infrastructură privind dezvoltarea urbanistică 
a localității. Apoi, trebuie să ne îndreptăm atenția spre 
modernizarea continuă a rețelei de apă și canal, spre 
proiectele de amenajare a spațiilor verzi și de ecolo-
gizare a gropilor de gunoi, spre proiectele agricole și 
nonagricole, inclusiv reintrarea în funcțiune a stației 
de irigații care este situată pe islazul comunei și nu în 
ultimul rând, spre implementarea unui sistem eficient 
de eliberare a documentelor către cetățeni.  

Doriți să ușurați și modul de plată al impozitelor?  
4Bineînțeles, este imperios necesar implemen-

tarea unui sistem online de plată a impozitelor, de 
implementare a unui pachet de management in-
teractiv cu aplicație pe harta comunei, prin care 
bilezenii să poată intra direct de la domiciliu să își 
verifice stadiul de impozitare inclusiv de pe telefo-
nul mobil. Apoi consider că va trebui să acordăm un 
interes aparte pentru crearea unei zone industriale 
pentru a atrage investitorii care să dezvolte locuri 
de muncă la nivel de comunitate.  

Pentru tinerii de vârsta dumneavoastră la ce vă 
gândiți?  

4Nu numai la cei de vârsta mea, ci pentru toți 
locuitorii comunei mă gândesc la construcția unei 
zone de agrement care să cuprindă o sală de sport, 
un teren de tenis și un bazin de înot.  

Dacă am vorbit despre tineri, atunci trebuie să vă 
întreb și despre un proiect privind educația.  

4Educația se va bucura de mai multe proiecte și 
aș aminti în acest sens, dotarea școlii și a grădiniței 
cu material didactic modern, organizarea de after 
scool pentru copiii din Biled, construirea grădiniței 
și realizarea în cadrul ei a unei creșe moderne. Tot-
odată îmi doresc și înființarea serviciului public de 
evidență a populației la Biled.  

Domnule primar, proiectele sunt frumoase, dar 
când vorbim despre proiecte, gândul ne duce, că vrem 
sau nu, la bani...  

4Pentru a îndeplini o cât mai mare parte a pro-
iectelor de care am vorbit, avem în vedere atragerea 
fondurilor europene ca principala sursă de finanțare 
pentru a pune în practică toate proiectele de mo-
dernizare majoră a comunei Biled. 

Biled, pentru mine, este un proiect de suflet 

Pagină realizată de Gheorghe MIRON  

Amintim că în luna decembrie 
2020, a avut loc ședința ordi-

nară a Consiliului Local Biled în cadrul 
căreia au fost votate următoarele puncte 

de pe ordinea de zi:  
1. PH Privind stabilirea impozitelor și taxelor lo-

cale și alte taxe asimilate acestora, precum și pentru 
amenzile prevăzute de Codul Fiscal și a taxelor locale 
speciale pentru anul 2021; 

2. PH privind înregistrarea comunei Biled în „Sis-
temul național electronic de plată online a taxelor și 
impozitelor utilizând cardul bancar”;  

3. PH pentru modificarea HCL nr 11 din 29.01.2020 
privind informațiile de interes public gestionate de Pri-
măria Comunei Biled;  

4. PH privind aprobarea realizării iluminatului pu-
blic festiv pe perioada Sărbătorilor de iarnă în comuna 
Biled, județ Timiș;

5. PH privind solicitarea de trecere a unui tronson 
din terenul extravilan cu destinația de drum exploatare 
agricolă, identificat ca nr.cad. DC 380/1 din domeniul 
public al comunei Șandra în domeniul public al comu-
nei Biled;

6. Diverse.  
Toate proiectele propuse au primit aviz pozitiv din 

partea celor trei comisii ale Consiliului Local Biled. 
Nu au fost propuse alte puncte pe ordinea de zi. 

  Transparenţa administrativă

Actorul frumos ca un zeu   

Unul dintre cele mai mari nume ale scenei româ-
neşti, George Vraca, a rămas în istoria teatrului 

românesc drept actorul frumos precum un zeu şi cu un 
timbru vocal inconfundabil. Până la 20 de ani, nimic 
din viaţa lui George Vraca nu a avut de-a face cu tea-
trul. Născut în Bucureşti, într-o familie de machedoni 
veniți din Albania care nu a avut legături cu lumea 
scenei, Vraca a visat de mic copil să se facă inginer. 
La 20 de ani era student la Agronomie.  

Izbucnirea războiului l-a făcut să-şi înterupă stu-
diile şi să plece pe front. Ca sublocotenent în Primul 
Război Mondial a fost rănit, ajungând pe un pat de 
spital din Iaşi. Întâmplarea avea să îi schimbe destinul.  

„Ca tânăr student la agronomie, povestea George 
Vraca într-un interviu, eram convins că voi schimba 

faţa pămîntului şi voi reuşi să cresc nu ştiu ce specie rară, aşa, un fel de floare a 
fericirii oamenilor”.  

George Vraca poseda un glas cu un timbru unic, avea dicţie perfectă şi era 
frumos ca un zeu. aşa îl descrie Elena Zamora în volumul „Am slujit cântecul”. 
Vă sugerez, dragi elevi ai comunei Biled, să ascultați, pe „Youtube” poemul „Lu-
ceafărul” în măiastra sa interpretare.  

Audiție plăcută! 

 Rubrica elevilor  Primăria 
în sprijinul cetăţenilor    

Primăria Biled a decis să răspundă pozitiv propunerii Prefecturii Timiș 
și cu ajutorul Societății Naționale Crucea Roșie - Timiș și a Asociației 

Centrul de Resurse pentru Regenerarea Urbană distribuie laptele donat de că-
tre compania „Simultan” tuturor locuitorilor comunei Biled.  

Primăria prezintă și modelele de declarație pe propria răspundere, pentru 
deplasarea în afara locuinței în intervalul orar 23.00-05.00, declaraţie pe pro-
pria răspundere pentru localitatile carantinate și a adeverinței de la angajator. 
Copii ale celor trei modele de declarație se găsesc și la sediul Primariei co-
munei Biled pentru cine dorește. Ele pot fi descărcate de pe site-ul stiriofici-
ale.ro.  

În conjunctura pandemiei, cetățenii sunt rugați să respecte măsurile de 
protecție sanitară și distanțarea socială! Știm că este o perioadă dificilă pentru 
toți, însă doar împreună vom reuși să depășim această situație! Cu toate vici-
situdinile ultimei perioade de timp, Direcția de Sănătate Publică a Județului 
Timiș a fost și continuă să fie în prima linie a activităților de organizare și ve-
rificare a măsurilor de prevenire și combatere a infecției cu noul coronavirus. 
De aceea, atunci când aveți nevoie trebuie să cereți ajutorul specialiștilor de 
la DSP Timiș, privind pandemia COVID19. 
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Sărbătoarea Crăciunului la Deta

Cu toate că trăim vremuri pandemice, Primăria Deta  continuă tradiţia sărbătoririi Crăciunului. În 
acest an, nu s-a mai ţinut Sărbătoarea Pomului de Crăciun, dar totuşi Diana Bozici, reprezentantă 

a Primăriei Deta,  a plecat  în seara de 24 decembrie, să-l caute pe Moş Crăciun. În scurta ei călătorie 
a urmărit programul Grupului de Colindători al Bisericii Romano-Catolice din Deta, condus de preot 
paroh Lokodi Attila, programul Grupului de Colindători al Uniunii Bulgare Deta, preşedinte Ana-Maria 
Tapanov şi coordonator Boboiciov Ioan, Grupul de Colindători al Bisericii Penticostale Deta, condus de 
pastor Matei Popa, Grupul de Colindători al Bisericii Ortodoxe Sârbe Deta, responsabil fiind preot paroh 
Liubodrag Boghicevici şi Corul Oraşului Deta, dirijor Dan Oroşan, coordonator fiind domnul Ovidiu 
Ivancea, directorul Centrului Cultural Deta.

Evenimentul a fost înregistrat şi se poate viziona pe pagina de Facebook a primăriei Deta: https://
www.facebook.com/primariadeta.

S-a deschis Piaţa Agroalimentară din Deta

Piaţa Agroalimentară din oraşul Deta a fost 
deschisă începând din data de 20.12.2020 

conform hotărârii guvernului nr. 1038/04.12.2020. 
În incinta din str. Revoluţiei, nr. 24 veţi găsi produ-
se lactate şi apicole, carne, legume, flori, seminţe, 
cereale, păsări şi diverse animale mici, precum şi 
articole pentru uz meşteşugăresc. 

Pentru prevenirea şi combaterea infectării cu 
noul virus SARS COV2 este recomandată respec-
tarea următoarelor condiţii:

1. distanţarea de minim 2m între persoane;
2. purtarea măştii;
3. dezinfectarea mâinilor pentru persoanele ce 

intră în hala acoperită;
4. purtarea de măşti şi mănuşi (pentru comerci-

anţi);
5. expunerea produselor agro-alimentare cu 

asigurarea protecţiei igienico-sanitare, cu folii de 
plastic avizate  spre utilizare.

Mesajul primarului Petru Roman pentru noul an:

Vă urez „La mulţi ani!” şi multă sănătate! A fost o perioadă foarte grea cea prin care am trecut în 2020, dar privesc cu încredere înainte şi ştiu că, ală-
turi de locuitorii oraşului Deta şi Opatiţei, vom face tot posibilul să fie bine. Aveţi grijă de voi şi din când în când, dacă vremurile ne permit, să dea 

Dumnezeu să putem uita de probleme şi de necazuri şi să ne bucurăm de lucrurile frumoase din jur!
Petru ROMAN

Primar al oraşului Deta

Digitalizarea Primăriei Deta

De la în-
c e p u -

tul anului 2021, 
Primăria Deta 
vine în spriji-
nul cetăţenilor 
cu servicii pu-
blice online. 
Prin interme-
diul aplicaţiei 
@Regista, oa-

menii vor putea depune cereri online, face sesizări 
pe harta digitală a oraşului, precum şi programări 
pentru audienţe şi alte servicii. De asemenea, cetă-
ţenii vor putea plăti diverse taxe şi impozite locale 
online şi vor putea consulta documente de interes 
public.

Recomandare de carte

Dacă doriţi să eva-
daţi din cotidi-

anul sufocant pe care îl 
trăim în ziua de azi, vă 
recomandăm o carte re-
cent apărută la editura 
Litera, romanul Doinei 
Ruşti, „Paturi oculte”. 
Punând în prim-plan is-
toria fantastică a unor 
obiecte realizate din roş-
cov (cunoscutul copac cu 
ale cărui păstăi ne jucam 
în copilărie), scriitoarea 
creează un univers fabu-

los, cu poveşti romantice, dar încărcate de umor, 
tragice şi pline de semnificaţii ascunse „ca picturile 
lui Chagall”. Lectură plăcută!

Pagină realizată de prof. Anca Luminiţa EFTENIE
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Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Poeţi uitaţi...  

Victor EFTIMIU 
Cât e de drag cuvântul sacru „mamă”!
Un gângurit când pruncul vrea s-o cheme,
E lângă noi, în clipele supreme,
Din leagăn pân' la cea din urmă vamă.
Din veșnicii, ca focul unei steme,  
Își flutură a dragostei maramă
Păstrează-i chipu-n aurita ramă
Și de nimic, nicicând nu te mai teme!
Ocrotitoare-n oarba vijelie
Chiar umbra ei se schimbă în făclie,
Pe drumul drept menita să te poarte.
În fața ei de-a pururi te prosternă!
Simbol duios al patriei, eternă,
Te leagană de dincolo de moarte!    

Mama

Viorel TURTĂ -  Secretar al comunei Topolovățu Mare

Când am pornit spre 
Topolovăț, puteam ve-

dea luna, încheindu-și drumul 
de-a curmezișul cerului, gata 
să dispară în razele răsăritului. 
Planificasem întâlnirea cu dom-
nul secretar pentru prima oră a 
programului și amândoi am fost 
punctuali.  

Domnule secretar, ce în-
seamnă alegerile pentru dumneavoastră?  

4Un bun prilej de a-ți da arama pe față. Alegeri-
le la noi reprezintă prin comportamentul majorității 
candidaților, momentul în care scoatem la vedere 
partea ascunsă a caracterului.

N-am întâlnit, până acum, la nimeni să vină să 
spună: „Domnule, apreciem ceea ce a făcut prima-
rul în funcție, dar avem și noi, la rândul nostru, o idee 
folositoare.” 

Domnișoară Roxana, eu cred că se uită, din cauza 
politizării, că funcția de primar ține de administrație, 
poate și de aceea nimeni nu vorbește în perioada cam-
paniilor pentru această funcție despre administrație.  

Carevasăzică...  
4Carevasăzică într-o comunitate atunci când 

candidezi la funcția de primar, trebuie să lași politica 
la o parte. Poate și din acest motiv, campania trecu-
tă pentru funcția de primar, privită prin comporta-
mentul multor contracandidați, nu o pot considera 
una curată, elegantă.  

Vă așteptați la o campanie curată?  
4Sincer, da, mă așteptam la o astfel de campa-

nie, dar am avut parte de o campanie murdară, cu 
atacuri la persoană, fără a se gândi nimeni că fiecare 
om are o familie lângă el.  

Domnule secretar, v-ați gândit, dacă ați putea su-
porta astfel de manifestări candidând dumneavoastră 
la funcția de primar sau parlamentar?  

4Nu, nu aș putea suporta pentru că eu sunt de 
modă veche.  

Ce-mi puteți spune despre actualul Consiliu Local?  
4În alcătuirea actualului Consiliu Local, dom-

nul primar are de partea sa, ca să mă exprim astfel, 
majoritatea consilierilor, dar țin să spun, că la noi, la 
Topolovățu Mare nici consiliul trecut nu a fost împo-
triva comunității prin voturile sale. Cred că un me-
rit aparte îl are în acest caz, domnul primar Ovidiu 
Doța, pentru că a reușit să convingă întregul Consi-
liu Local să lase politica în afara primăriei, din acest 
motiv la ședințele de consiliu nimeni nu ține cont de 
partidul pe care îl reprezintă el sau colegii.  

Domnule secretar, înainte de a veni în această 
funcție din cadrul administrației, dumneavoastră ați 
fost om de catedră, ați fost, asemeni domnului primar 
Ovidiu Doța, profesor.  

4Da, este adevărat.  
Ce părere aveți despre învățământul românesc ac-

tual?  
4Domnișoară Roxana, înainte de-ați răspunde, 

vreau să te felicit pentru preocuparea constantă pe 
care o arăți învățământului românesc. Observ din 
interviurile pe care dumneata le realizezi cu diferite 
personalități, că ești sincer preocupată de situația 
învățământului.  

Vă mulțumesc, domnule secretar.  
4Ei, acum ca să răspund la întrebarea dumitale, 

voi încerca să răspund și prin prisma părintelui, sunt 
tată a doi copii...  

Să vă trăiască!  
4Mulțumesc. Nu pot să nu apreciez calitatea 

tehnologiei de care se bucură copiii azi, dar dacă îna-
inte vreme copiii mergeau la școală patru ori cinci 
ore pe zi, mai făceau lecțiile acasă câte două sau trei 
ore, era suficient pentru a fi bine pregătiți. Acum co-
piii sunt prinși de miezul nopții la calculator lucrând 
teme și referate pe care trebuie să le trimită de pe o 
zi pe alta. Din acest punct de vedere, copiii din ziua 
de azi sunt foarte aglomerați să asimileze materia 
fără a mai avea timp de copilărie. Ei nu se mai pot 
bucura de anii copilăriei lor. Toată copilăria lor se 

desfășoară în jurul calculatorului. Din acest motiv, 
consider învățământul online o mare greșeală. Sunt 
și voi rămâne adeptul învățământului tradițional în 
care profesorul are în fața lui elevul.  

Cine vine în pragul viitorului românesc domnule 
secretar?  

4Generația sparanghel. De ce, domnișoară, în 
alte țări, în aceeași perioadă de pandemie, se merge 
la școală, iar la noi nu? Era o vreme în care se mer-
gea și sâmbăta la școală. E bună democrația, dar nici 
mersul la școală nu este rău. În acești ani, nu numai 
că nu se merge sâmbăta la școală, dar se dorește și 
reducerea numărului de ore.  

Care este tendința?  
4Aceea de a da cât mai puțină importanță școlii, 

educației, nici un cadru didactic nu mai are parte de 
respectul pe care trebuie să-l aibă un dascăl.  

Mai au elevii de azi, plăcerea lecturii, a prezenței 
într-o bibliotecă?  

4Ce-i aia bibliotecă? Ce să caute, domnișoară,    
într-o bibliotecă atîta vreme, cât și cuvântul „carte” le 
este străin. Cultura facebook-ului li se pare suficientă. 

Cum comentați atacurile tot mai acerbe împotriva 
Bisericii?  

4Biserica este, sau trebuie să rămână inatacabi-
lă. Biserica este stâlpul existenței noastre, ea nu tre-
buie atrasă în jocuri politice. Biserica este și trebuie 
să rămână pavăza culturii noastre creștine.  

Sub ce semn stă jurnalismul de azi, domnule secre-
tar?  

4Sub semnul lui „cine dă mai mult!” Și acest ade-
văr se vede cu ochiul liber. De altfel eu citesc puține 
ziare, iar la televizor urmăresc doar emisiuni docu-
mentare sau sportive. Îmi este dor, domnișoară, să 
citesc într-o gazetă un reportaj adevărat.  

Domnule secretar, vă mulțumesc pentru acest dialog.  
4Și eu vă mulțumesc și felicit întregul colectiv 

redacțional, pentru felul interesant, elegant și civi-
lizat în care pregătește fiecare ediție a jurnalului in-
terregional „Banatul”. 

Domnul primar Ovidiu Doþa, a reuºit sã convingã întregul Consiliu Local sã lase politica în afara primãriei 

În atenţia elevilor  

Sugestii de lectură   
Dragi elevi ai comunei Topolovățu Mare, pentru această lună, vă recomand să citiți 

romanul „Trei într-o barcă”, semnat de Jerome K. Jerome. Când J., naratorul, Geor-
ge și Harris, trei orășeni din clasa de mijloc, pleacă împreună cu câinele Montmorency într-o 
călătorie de plăcere pe Tamisa, cu greu își pot imagina că aceasta va căpăta proporțiile unei 
expediții aventuroase, pline de neprevăzut.  

Umorul spumos al lui Jerome K. Jerome și spiritul său de observație, care i-au captivat 
pe contemporanii scriitorului, transformă „Trei într-o barcă” într-un roman clasic al genului.  

Din fapte mărunte, subtil analizate și voit îngroșate, reiese comicul situațiilor, iar urmă-
rile caraghioase ale unor asemenea fapte și atitudini sunt generatoare de multe adevăruri.  

Lectură plăcută! 
Rubrica şcolii  

 Întrebările elevilor sunt încântătoare  

Eleva Doina Străuț din comuna Topolovățu Mare, ne întreabă 
cum este corect: „Reveion sau Revelion”? Dragă Doina, este 

perioada sărbătorilor de iarnă, iar în noaptea dintre 31 decembrie şi 
1 ianuarie s-a celebrat Anul Nou. Auzim frecvent, în jurul nostru, 
dar şi la TV, substantivul din întrebarea ta, care se referă la petrece-
rea care are loc în noaptea de trecere dintre ani, pronunţat în ambele 
feluri – reveion / revelion. Este vorba de un neologism, împrumutat 
din limba franceză – fr. revellion (pronunţat, în franceză, reveion).  

Aşadar, forma reveion, în limba română, a apărut sub influen-
ţa pronunţiei franţuzeşti şi mulţi vorbitori o folosesc, deoarece o 
consideră elevată, de „bon ton”. Trebuie, însă, ştiut că, aşa cum 

s-a întâmplat în cazul multor altor neologisme, acestea au fost adaptate regulilor limbii române – o limbă care 
funcţionează după principiul fonetic (cum se scrie, aşa se pronunţă). Prin urmare, singura formă corectă a acestui 
cuvânt, în limba română, este „revelion”, cu pluralul „revelioane”.

În atenţia locuitorilor 
comunei Topolovăţu Mare

Stimaţi locuitori ai comunei Topolovaţu Mare!  vă 
informăm că începând cu luna ianuarie a anului 

2021 pe raza comunei se vor desfășura lucrări în vederea 
înregistrării sistematice gratuite în cadastru și carte funcia-
ră a terenurilor situate în intravilan și extravilan. Pentru 
aceasta veți fi informați pentru o întâlnire pe fiecare sat 
cu cetățenii şi reprezentanţii OCPI Timiș și firma colabo-
ratoare S.C. Procad S.R.L. unde se vor prezenta detalii 
amănunțite despre etapele desfășurării proiectului. 



15. ianuarie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Poşta redacţiei

Cititorii ne întreabă, noi răspundem  
Domnul Radu Constan-

tin din comuna Victor 
Vlad Delamarina, ne solicită 
informații privind dreptul la 
pensie de urmaș. 

Domnule Constantin, copiii 
au dreptul la pensie de urmaş:  

a) până la vârsta de 16 ani;  
b) dacă îşi continuă studii-

le într-o formă de învăţământ 
organizată potrivit legii, până 
la termiționale rutiere. Decizia 

se regăsește într-o ordonanță publicată în ultima zi din 
2020.   

În lipsa intervenției Guvernului, amenzile ar fi cres-
cut foarte mult. Din acest motiv, decizia Executivului 
era necesară pentru ca valoarea să nu ajungă să fie co-
relată, așa cum prevede de fapt legea, cu salariul mi-
nim brut pe economie.   

De ce vorbim de o plafonare, de fapt? Punctul-
amendă ar trebui să fie 10% din valoarea salariul mi-
nim. În contextul în care, în ultimii ani, salariul minim 

a tot crescut, guvernele anterioare au decis să frâneze 
majorarea corespunzătoare a punctului-amendă.   

Astfel nu s-ar fi plafonat și ar fi fost corelat cu sala-
riul minim brut pe economie, punctul de amendă ar fi 
ajuns la 223 de lei.  

În funcție de clasele de sancțiuni prevăzute în Co-
dul rutier, șoferii plătesc pentru contravențiile rutiere 
amenzi situate la următoarele valori:  

- clasa I: două sau trei puncte-amendă (290 sau 435 
de lei);  

- clasa a II-a: patru sau cinci puncte-amendă (580 
sau 725 de lei);  

- clasa a III-a: de la șase la opt puncte-amendă (de 
la 870 la 1.160 de lei);  

- clasa a IV-a: de la nouă la 20 de puncte-amendă 
(de la 1.305 la 2.900 de lei);  

- clasa a V-a: de la 21 la 100 de puncte-amendă (de 
la 3.045 la 14.500 de lei).  

Persoanele fizice pot primi doar amenzile din cla-
sele I-IV. Clasa a V-a de sancţiuni este valabilă doar 
pentru companii.

Reîntorcându-mă din Ba-
natul montan către cel 

din câmpie, opresc mașina în 
dreptul unei sălcii înecate, cu 
crengile căzute într-o nepăsa-
re de moarte, ce se zugrăvea 
nedeslușit, printr-o pâclă de 
apă. Mă depăși, în goana a doi 
cai, o trăsură. Potcoavele cai-
lor plescăiau și cele patru roți 

împroșcau soiuri de noroi. Sub ploaia necruțătoare, 
din crupele lucioase ale celor doi cai se ridicau aburi 
fierbinți. Aș mai fi rămas privind, dar punctualitatea 
mă îndemna să zoresc spre comuna poetului…  

Domnule secretar, dacă au trecut alegerile, ce ur-
mează?  

4Urmează derularea proiectelor care au fost în-
cepute și demararea altora noi în folosul comunității. 
Cum ar fi canalizarea în toate localitățile comunei 
așa cum cer directivele Uniunii Europene, pentru a 
nu mai fi, din acest punct de vedere pe penultimul 
loc în Europa civilizată.  

Domnule secretar, mai sunt trei ani până la viitoa-
rele alegeri.  

4Da, alegerile au trecut, ne pregătim de alegeri, 
așa se spune.  

Așa, cum s-au derulat ele în comuna dumneavoas-
tră?  

4Din fericire, ambele campanii s-au desfășurat 
fără evenimente neplăcute. În limita unei normalități 
și a bunului simț ce caracterizează oamenii din co-
muna noastră. Am apreciat, din acest punct de ve-
dere și disciplina candidaților, iar prezența alegăto-
rilor a fost mulțumitoare. Vorbim despre o prezență 
de peste 60% în comuna noastră. Și tot cu 60%, ba 
chiar mai mult a câștigat, după cum se știe, primarul 
aflat în funcție.  

Domnule secretar, este plăcut să aflu că în comuna 
dumneavoastră a avut loc o campanie decentă.  

4Da, chiar acesta este cuvântul: „decentă”. Dar 
la noi niciodată nu au fost probleme care să ne alar-
meze, așa cum am auzit că se petrec în alte locuri, 
unde oamenii se bat ori se fugăresc pe străzi.  

Cum se derulează activitatea administrativă în 
această perioadă?  

4Tot din fericire, pot spune că stăm bine, 
gândiți-vă că la o populație de aproximativ 2900 de 
locuitori am înregistrat 5 sau 6 cazuri confirmate po-
zitiv, din care toate vindecate. Un coeficient, putem 
spune, foarte mic. În acest fel, activitatea noastră 
s-a desfășurat în program normal, sigur, având asi-
gurate în cadrul primăriei, toate cele necesare unei 
protecții eficiente.  

Despre activitatea școlară din comună, ce-mi puteți 
spune?  

4Din păcate, așa cum se desfășoară în toată 

țara, adică în sistem online, dar acest mod nu este 
unul propice elevilor aflați în clasele mici. Cum să 
înveți, domnișoară, un elev din clasa I-a să facă litera 
din alfabet dacă nu îi modelezi gestul? Întreb și eu…  

Cum vedeți dumneavoastră ieșirea din această cri-
ză de sănătate?  

4Noi, ca toată lumea, din primăvară am tot spe-
rat, că o lună, c-o fi două, că la iarnă, dar nu se vede 
nici în acest caz luminița de la capătul tunelului. 
Așteptăm vaccinările.  

Cu încasarea impozitelor cum stați?  
4Bine, nu avem probleme să ne plângem, cu mici 

excepții, inerente aș spune eu, în orice comunitate.  
Comuna a scăzut, ca număr de locuitori?  
4Oscilăm, dar un răspuns mai exact vi-l pot da 

abia la capătul recensământului. Sunt, în ultimii ani, 
mulți cetățeni care au ales să-și cumpere sau să-și 
ridice locuințe în comuna noastră. Există loturi pe 
raza comunei care vor încuraja în viitor tot mai mulți 
oameni să aleagă comuna noastră, îndemnați atât 
de condițiile pe care primăria le asigură, cât și de 
apropierea de oraș. Din păcate, la noi nu sunt tere-
nuri sau case de vânzare, pentru că oamenii nu vor 
să vândă. Băștinașii nu vând.  

Din ce părți vin cei care doresc să-și întemeieze 
aici o gospodărie?  

4Foarte mulți din Timișoara. Comuna noastră este 
cunoscută ca o comună cu oameni politicoși și liniștiți.

Comuna noastrã este cunoscutã ca o comunã cu oameni politicoºi ºi liniºtiþi 
 Sabin LAZĂR   - Secretar al primăriei Victor Vlad delamarina

Din albumul satului 
Herendeşti  

 Pentru mine, drumurile comunei vor reprezenta mereu o prioritate. 
                                                                                                      Primar,                                                

Ioan CARDAş
Pagină realizată de Roxana FURDEAN  

Fără muzică, viaţa ar putea fi doar o eroare  

Da, chiar așa dragi elevi, 
credea Friedrich Wilhelm 

Nietzsche și, de ce să nu recunoaștem, 
nu era departe de adevăr. În ediția din 
această lună a jurnalului nostru, am 
să vă vorbesc despre unul dintre cei 
mai prolifici și influenți compozitori 
ai epocii clasice, Wolfgang Amadeus 
Mozart.  

Wolfgang Amadeus Mozart este 
cel mai renumit geniu al muzicii, din toate timpurile. 
Această stea a muzicii şi-a petrecut anii cei mai crea-

tivi şi cei mai încărcaţi de succes în Viena, în perioada 
cuprinsă între Baroc şi Revoluţie. Multe dintre puncte-
le de atracţie ale Vienei sunt şi locuri istorice ampren-
tate de personalitatea lui Mozart.  

Mozart era scund, avea puțin peste 1,52 m și păr 
blond deschis, piele fină și oase subțiri, delicate; părea 
fragil.  

La vârsta de zece sau unsprezece ani, Mozart deve-
nise un muzician desăvârșit, care nu numai că era ca-
pabil să cânte la clavecin și la vioară la nivel de instru-
mentist concertist, dar se și familiarizase cu mai toate 
instrumentele unei orchestre, putând să le vorbească 

interpreților cu limbajul propriu fiecăruia.  
„Nunta lui Figaro” e opera la Mozart a lucrat mai 

mult decât la orice altceva în toată viața lui. Succe-
sul operei l-a făcut pe împărat să interzică „aplauzele 
excesive”, care prelungeau seara mult după ora lui de 
culcare, dar încuviința ca ariile să fie bisate.  

El a compus peste 600 de lucrări, multe recunoscu-
te drept culmi ale universului muzical. Vă recomand să 
ascultați din creația sa, Regina Nopții - Don Juan - Ron-
do Alla Turca - Mica serenada - Simfonia 40 - Flautul 
fermecat - Requiem: Lacrimosa - Nunta lui Figaro.  

Audiție plăcută! 

 Rubrica elevilor   
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 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN  

 Poşta redacţiei

Cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Mihai Lighezan din comuna Vermeș, ne cere informații pri-
vind accesul la servicii medicale pentru români în Regatul Unit. 

Domnule Lighezan, după 1 ianuarie 2021 asiguraţii români beneficiari ai 
Acordului de retragere vor avea acces la servicii medicale în baza prevederi-
lor legislaţiei naţionale din Regatul Unit, precum şi în baza prevederilor euro-
pene de coordonare a sistemelor de securitate socială în vigoare.  

Astfel, dreptul asiguraţilor români de a accesa prestaţiile corespunzătoare 
sistemului de asigurări de sănătate pe teritoriul Regatului Unit va fi acordat 
pe întreaga perioadă în care aceştia se află într-un context transfrontalier Ro-
mânia – Regatul Unit, context iniţiat anterior datei de 31 decembrie 2020, în 
condiţiile prevăzute în Acordul de retragere.  

„Începând cu data de 1 ianuarie 2021, cetăţenii români care nu sunt bene-
ficiari ai Acordului de retragere şi care se vor deplasa în Regatul Unit pentru 

mai mult de şase luni trebuie să plătească taxa de sănătate pentru imigraţie (IHS), care le va permite să 
acceseze asistenţă medicală în Regatul Unit prin National Health Service (NHS)”, precizează CNAS.  

Totodată, conform prevederilor din Acordul de retragere, resortisanţii britanici care au dreptul la re-
zidenţă legală pe teritoriul României vor avea acces, după finalizarea perioadei de tranziţie, la servicii 
medicale pe teritoriul României, în baza prevederilor legislaţiei naţionale şi ale prevederilor europene de 
coordonare a sistemelor de securitate socială. 

Din vremea când oamenii se 
puteau bucura împreună

   Preot Ion LIUBA

În luna care a încheiat 
anul trecut domnul Ion 

Damian, edilul comunei Vermeș, 
m-a sunat spunându-mi: „Ro-
xana, lumea trăiește vremuri de 
răstriște, tineretul este debuso-
lat și școala a trecut într-un alt 
sistem de lucru, singurul reazem 
care ne-a rămas este credința în 
Dumnezeu. Te rog să începi să 
stai de vorbă cu Preaonorații 

Părinți, de toate confesiunile ce slujesc lui Dumnezeu 
și oamenilor în comuna noastră, pentru că dacă și 
mersul la Biserică este îngreunat de pandemie, atunci 
singurul mijloc eficient și serios de a dialoga cu oame-
nii comunei, rămâne acest minunat jurnal.” Am urmat 
sugestia domnului primar și, iată, publicăm pentru lo-
cuitorii Vermeșului și nu numai pentru ei, prima parte 
a dialogului realizat cu Ion Liuba din satul Izgar al 
comunei Vermeș.  

Preabunule Părinte Ion Liuba, dacă ar fi să vă 
prezentați în puține cuvinte cititorilor noștri din alte 
localități, cum ar suna prezentarea?  

4În primul rând, mă bucur că mă pot adresa cu 
toată considerațiunea frățiilor lor cititorilor frumo-
sului jurnal interregional „Banatul”. Sunt preotul 
Ion Liuba, administratorul Oficiului Parohial Izgar 
din comuna Vermeș. Ca să mă prezint în câteva cu-
vinte, aș începe prin a spune că locul de unde mă 

trag este tot în Caraș, mai precis din fosta capitală a 
județului, Oravița. Părinții și strămoșii mei sunt „de 
rădăcină” tot din acea zonă și din Valea Almăjului, 
comuna Lăpușnicu Mare.  

Carevasăzică, sunteți orăvițan.  
4Da, m-am născut în Oravița, unde am și absol-

vit primele opt clase gimnaziale, ca mai apoi, alături 
de părinți, să trecem în Banatul de câmpie, unde 
am urmat cursurile Liceului „CFR Timișoara”. După 
absolvirea liceului și a examenului de bacalaureat, 
simțind o mai veche chemare, am continuat studiile 
universitare la Facultatea de Teologie a Universității 
de Vest Timișoara, aprofundându-le apoi cu spe-
cializarea masterală la Facultatea de Teologie a 
Universității din Arad.  

Despre minunata doamnă Carmen, ce ne puteți 
spune?  

4Păi, urmând cursul vieții, m-am căsătorit cu fii-
ca, sora și nepoata de preoți Carmen-Maria Groza din 
Uliuc, profesoară de limba română și religie, iar prin 
bunăvoința Prea Sfințitului Părinte Episcop Lucian al 
Caransebeșului am primit misiunea de preot al paro-
hiei Izgar, din 1 aprilie 2017, unde activez și în prezent.  

Preaonorate Părinte, spunea, domnul primar, că 
trăim vremuri grele, din pricini epidemice. Ce-mi 
puteți spune din acest punct de vedere?  

4Referitor la această epidemie, sau pandemie, 
cum vreți să îi spuneți, nu am o părere bună, în sensul 
că ne-a afectat viețile așa cum nu ne-am așteptat și 

nu am crezut. Nu știu și nu am mari speranțe despre 
cât de bună va mai fi lumea dacă reușim să scăpăm 
din acestă luptă cu inamici nevăzuți. Cred că cea mai 
mare teroare pe care a creat-o această situație este 
frica: frica de orice, de a ne mai întâlni om cu om, 
de a suspenda viața de zi cu zi, frica de tot și de toa-
te, într-un cuvânt frica de moarte. Dar Mântuitorul 
Christos spunea în Evanghelia Sa:  „ Nu vă temeți de 
cei ce ucid trupul, iar sufletul nu-l pot ucide. Temeți-
vă, mai curând, de acela care poate și sufletul și tru-
pul să le piardă în gheenă” - Matei  10, 28.  

La ce să ne așteptăm, ce să sperăm?  
4Să sperăm ca măcar pe viitor să nu se mai în-

grădească credincioșilor dreptul de a se întruni în 
biserici, cu respectarea măsurilor sanitare totale, 
pentru că dacă nici rugăciunea nu se mai poate face, 
atunci ce ne mai putem aștepta? Ce ajutor să mai pri-
mim sau să avem?!  

Ce pildă aveți, pentru cititorii noștri, în finalul 
acestei prime părți a dialogului nostru?  

4Ca pildă de final, am în minte întotdeauna 
acea relatare a lui Iisus pe care o auzim în bisericile 
noastre înainte de intrarea în Postul Paștilor: „Pilda 
vameșului și a fariseului”. Dacă am lua aminte și am 
încerca câte puțin în fiecare zi să nu fim asemenea 
fariseului - mândru, îngâmfat, dușmănos și să ne 
recunoaștem limitele și căderile - ca și acel vameș 
pocăit de fapte rele, altcumva ar fi viețile fiecăruia 
și ale tuturora. 

Cred cã cea mai mare teroare pe care a creat-o aceastã situaþie este frica! 

Ne-am interesat pentru dumneavoastră  

Vouchere cu ... schimbări  

Angajații vor beneficia de vouchere de vacanță și în anul 
2021 însă în acest an vor avea loc anumite schimbări.  

Astfel, voucherele care s-au acordat în 2019, dar și cele care 
au fost emise în intervalul ianuarie până în noiembrie 2020 vor 
putea fi utilizate până la sfârșitul lui 2021. Prelungirea acestor 
tichete fiind obiectul unei OUG care a fost pusă în dezbatere 
publică.  

Una dintre modificările pe care ordonanța le are în vedere 
este faptul că acestea se vor emite exclusiv pe suport electro-
nic, iar valoare lor va fi de 1.450 de lei pentru un angajat.  

O altă modificare prevăzută este că aceste vouchere vor fi 
reglementate începând din 2022 de legea 165/2018, cea care se 
ocupă de acordarea tuturor tichetelor care se acordă angajaților. 

Nu-mi pune aripi! – am strigat  
spre îngerul ce mă ţinea  
când îmi vâra aripi cu sila  
şi-n umeri mi le îndesa.  

Nu vreau!  

Dar el, cu o răbdare  
pe care numai îngerii o au  
Nu mă lăsa, deşi din ele,  
Spuneam că nu ştiu cum să dau…  

N-auzi? – strigam.  
Tocmai cu mine?  

Nu fi aşa ne-ndurător!  
Nu le strica, le pui zadarnic.  
Eu niciodată n-am să zbor!  
Eşti surd?  

L-am zguduit lovindu-l.  
Dar el tot mai aprins lucra.  
Ştia că voi avea nevoie  
Ştia c-odată voi zbura! …

Aripile  
Virgil CARIANOPOL

Din lirica creştină  

 Dacă şi mersul la Biserică este îngreunat de pandemie, atunci sin-
gurul mijloc eficient şi serios de a dialoga cu oamenii comunei, rămâne 
acest minunat jurnal. 

Ion Iacob DAMIAN
Primar al comunei Vermeş



17. ianuarie

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

 oaia 
de Coºteiu

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

HOTĂRÂREA  nr.  69 din 22.12.2020, 
privind rectificarea nr. 8 și 9 a bugetul 
local al Comunei Coşteiu pe anul 2020.  

*  
HOTĂRÂREA nr. 70 din 22.12.2020, privind com-
pletarea impozitelor și taxelor locale pentru anii 2020 
și 2021.

*
HOTĂRÂREA nr. 71 din 22.12.2020,  privind apro-
barea prelungirii contractelor de închiriere a spațiilor 
și terenurilor proprietate publică a  comunei Coșteiu.  

*  
HOTĂRÂREA  nr. 72 din 22.12.2020, privind 
aprobarea prelungirii Contractului de concesiune nr. 

917/28.02.2011 încheiat cu dr. Milea Petru – Gheor-
ghe.

*
HOTĂRÂREA  nr. 73 din 22.12.2020, privind apro-
barea achiziționării de servicii juridice de consultanță, 
de asistență și / sau reprezentare în justiție a Unității 
administrativ – teritoriale Coșteiu. 

  Transparenţa administrativă

Nu putem precupeţi nici un efort, ca atunci când elevii se vor 
reîntoarce pe băncile şcolii să găsească un ambient care să le apere 
sănătatea, în conformitate cu cerinţele ministerului. 

Petru CAReBIA

Din albumul şcolii   În atenţia locuitorilor comunei 

Dragi locuitori ai comunei 
Coşteiu, 

Vă informăm că începând cu luna ianuarie a anului 2021 pe raza comu-
nei se vor desfășura lucrări în vederea inregistrarii sistematice gratu-

ite in cadastru și carte funciară a terenurilor situate în intravilan și extravilan. 
Pentru aceasta veți fi informați pentru o întâlnire pe fiecare sat cu cetățenii și 
reprezentantii OCPI Timiș și firma colaboratoare SC Procad SRL unde se vor 
prezenta detalii amănunțite despre etapele desfășurării proiectului. 

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

În vălmășagul de im-
presii cu care revin în 

comuna Coșteiu, amintirea fru-
moaselor sărbători prilejuite 
de „Zilele comunei Coșteiu”, a 
spectacolelor închinate „Sărbă-
torilor de iarnă”, a „Rugilor”, 
îmi stăruie puternic. De fiecare 
dată, invitată fiind, îl întâlneam 
pe domnul Petru Carebia, pri-
marul comunei în mijlocul oa-

menilor, mereu preocupat să iasă totul foarte bine, 
pentru ca ei, consătenii și oaspeții lor să fie mulțumiți. 
Din păcate, acele minunate manifestări ale sufletului, 
par azi atât de departe. Poate și din această pricină, 
am început dialogul meu cu domnul primar, despre 
pandemia care a făcut imposibile, aceste sărbători.  

Domnule primar, a mai trecut un an…  
4Ei, domnișoară Roxana, a trecut așa cum trece 

vântul. Din păcate, această gripă a răpit oamenilor 
multe bucurii, iar nouă, conducătorilor de primării, 
ne-a dat multe bătăi de cap, obligați fiind câte o 
dată, să luăm niște măsuri la care înainte vreme nici 
nu ne puteam gândi.  

Poate că anul care începe…  
4Să dea bunul Dumnezeu ca acest an să fie unul 

mai bun, dar eu cred că ne va trebui multă, foarte 
multă vreme pentru a putea să mai fim cei care am 
fost și când spun asta mă gândesc la bucuria cu care 
se întâlneau oamenii pe stradă, oameni care azi se 
ocolesc unii pe alții.  

Cum v-ați desfășurat, în anul care a trecut, activi-
tatea administrativă?  

4Draga mea, nici în aceste condiții dificile, crea-
te de pandemia Covid 19, noi în cadrul Primăriei co-

munei Coșteiu, nu am lăsat stindardul jos, am conti-
nuat eforturile pentru buna desfășurare a activității 
și a sprijinului real pentru comunitatea noastră.  

În acest sens, către cine s-a îndreptat, prioritar, 
atenția dumneavoastră?  

4În primul rând, către toți locuitorii care ne-au 
solicitat sprijinul și în egală măsură către elevi căro-
ra am dorit să le asigurăm condiții optime pentru 
studiu la clasă, și în cazul în care acest lucru nu va fi 
posibil, cum s-a și dovedit, am achiziționat și 70 de 
tablete dotate cu abonament la internet, pentru o 
anumită categorie de elevi cu gândul că în situația în 
care va avea loc învățământul online să fim pregătiți. 
Ne-am propus și am realizat chiar, o serie de acțiuni 
care vizează asigurarea unui cadru educațional co-
respunzător, care să protejeze sănătatea copiilor și 
a personalului didactic și să asigure un învățământ 
de calitate. Am asigurat materiale de curățenie și 
dezinfectanți pentru toate unitățile școlare de pe 
raza comunei.  

Mereu vă arătați preocupat de copiii comunei.  
4Domnișoară, ei sunt viitorul și este firesc să 

facem pentru ei, tot ce ne stă în putință, pentru a 
le  asigura cele mai bune condiții. În acest sens nu 
putem precupeți niciun efort, ca atunci când ele-
vii se vor reîntoarce pe băncile școlii să găsească 
un ambient care să le apere sănătatea, în confor-
mitate cu cerințele ministerului. Așa cum am mai 
spus, ne-am propus și am realizat o serie de acțiuni 
care vizează asigurarea unui cadru educațional 
corespunzător,care să protejeze sănătatea copiilor 
și a personalului didactic și să asigure un învățământ 
de calitate în instituțiile de învățământ ale comunei 
noastre.  

Domnule primar, care este zicala dumneavoastră 

preferată?  
4Ei, domnișoară Roxana, zicala mea preferată, 

o regăsesc în vorbele unui om bătrân care în anii 
tinereții mele mi-a spus: „Petre, să nu uiți că viața 
e scurtă, așa că nu te certa cu nimeni că nu știi dacă 
mai ai vreme să te împaci.”  

În acest mod v-ați purtat fiecare campanie electo-
rală?  

4Da, am tratat cu respect pe fiecare contracan-
didat în parte, pentru ca bunul simț și educația să fie 
la loc de cinste. Am considerat mereu că numai cine 
nu muncește nu greșește.  

Că tot vorbim despre această campanie, abia tre-
cută, cum vi s-a părut desfășurarea ei?  

4Te asigur că am văzut cu regret că a fost cea 
mai murdară campanie din câte mi-a fost dat să în-
tâlnesc. O campanie în care s-au adus în mediul onli-
ne tot felul de vorbe și lucruri neadevărate la adresa 
mea.  

Democrație, libertate, domnule primar.  
4Ei, domnișoară, oamenii ar fi trebuit să 

înțeleagă în acești zeci de ani de democrație și liber-
tate că deosebirea dintre bine și rău, se face după 
felul în care îți folosești libertatea. Unii au înțeles, 
alții...  

Sunteți un om credincios, cum vedeți încercarea 
mai marilor lumii de a ne îndepărta de Sfânta Bise-
rică?  

4E bine că mă întrebi asta, pentru că acesta mi 
se pare lucrul cel mai rău pe care oamenii îl trăiesc 
azi. Încercarea unora, a mai marilor lumii cum bine 
ai zis, de a ne îndepărta de casa lui Dumnezeu. Și 
am să-ți răspund cu vorbele unui minunat Părinte 
creștin, care spunea odată că omul e fiară pentru 
om, când scapă de sub aripa Bisericii. 

Omul e fiarã pentru om, când scapã de sub aripa Bisericii  

 Proverb românesc:  

Minciunea este mama înşelăciunii  

Revenim pentru cei care fac anunțuri nefondate (mincinoase) informându-vă pe dumneavoastră, 
consătenii noștri, că igienizarea, reparațiile și tabletele au fost achiziționate din fonduri proprii 

ale Primăriei cu ajutorul Consiliului Local! Nu am primit nicio tabletă de la Guvern și nici sume de bani 
destinate școlilor! 



18. ianuarie

 oaia 
de Birchiº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN

Elevii ne întreabă, noi răspundem  

Eleva Brândușa Drăgoi din comuna Birchiș, ne scrie rugându-ne să-i spunem dacă structura „mă 
disperă ceva” este corectă. 

Dragă Brândușa, întâlnim astfel de exemple luate, la întâmplare, de pe internet: „Am o problemă cu 
boxele care mă disperă”, sau „Mă disperă meciurile de ranked” etc.  

Verbul „a dispera”, care are sensul a-și pierde orice speranță, a deznădăjdui, este intranzitiv, adică nu 
poate fi construit cu un complement direct, deoarece acţiunea lui nu se exercită în mod nemijlocit asupra 
unui obiect.  

Prin urmare, nu se poate spune: cineva / ceva mă disperă / te disperă etc. (structuri în care pronumele 
„mă”, „te” au funcţia de complemente directe).  

În astfel de cazuri, mai rare, în care „a dispera” are înţelesul de a face pe cineva să-și piardă răbdarea 
/ a exaspera, corect este să se spună: Cineva / ceva mă face să disper.  

La indicativ prezent, verbul a dispera se conjugă astfel: eu disper, tu disperi, el / ea disperă, noi dispe-
răm, voi disperaţi, ei / ele disperă.  

De asemenea, trebuie ştiut că forma corectă este a dispera (cu -i-, ca şi în cazul substantivului cores-
punzător disperare), nu a despera / desperare / desperaţie, care sunt forme învechite. 

Rubrica şcolii Din albumul cu poze frumoase    

 La sugestia doamnei viceprimar, prezentăm cititorilor o bijuterie 
arhaică, „Vâltoarea” din Negreşti-Oaş care veacuri de-a rândul a fost 

folosită ca o ,,maşină de spălat” naturală. Apa cade şi creează un 
vârtej în care, odinioară, se spălau hainele.  

 Irina dRAGOMAN -  Viceprimar al comunei Birchiș 

Când am coborât din 
mașină în dreptul primă-

riei din Birchiș, un vânt înghețat, 
sănătos și înțepător se năpusti 
spre mine. În clădirea primăriei, 
în care todeauna domnește or-
dinea, primarul comunei, dom-
nul Ioan Guțu, aflat la cel de-al 
șaptelea mandat, mă primește 
bucuros în biroul său, sugerându-
mi, să stau de vorbă, nu cu dân-

sul, așa cum îmi planificasem, ci cu doamna Irina Drago-
man, aflată pentru o perioadă de patru ani, în demnitatea 
de viceprimar al comunei. Frumos mi-a vorbit domnul 
primar despre doamna Irina astfel încât atunci când am 
întâlnit-o, parcă o cunoșteam de multă vreme.  

Doamnă viceprimar, se spune că suprema vocație 
a unei femei, este aceea de a fi mamă. Așadar, dați-mi 
voie să vă rog să-mi vorbiți, puțin, despre copiii dum-
neavoastră.  

4Vă mulțumesc că începem acest dialog al nostru 
cu o astfel de dorință, cu atât mai mult cu cât copiii 
sunt bucuria supremă a unei mame. Am doi copii...  

Să vă trăiască!  
4Mulțumesc frumos. Cel dintâi născut este bă-

iat, se numește Călin Alexandru, are 24 de ani, este 
absolvent de facultate și deseori îmi spune că nu 
uită niciodată strădania mea de a-i da o educație ro-
mânească, sfătuindu-l mereu să înțeleagă că nimic 
nu se poate realiza în viață fără muncă.  

Și culegeți roadele?  
4Da, pot să spun că acum culeg roadele muncii 

mele din pomul pe care l-am îngrijit și-l îngrijesc cu 
atâta dragoste. Pentru că un om la vârsta lui de 24 
de ani, în timpurile astea, pot spune că face cinste 
părinților și oamenilor în mijlocul cărora lucrează. 
Am, domnișoară Roxana, copii credincioși, crescuți 
în frică de Dumnezeu.  

Băiatul dumneavoastră a studiat și la Paris.  
4De unde știți?  
De la oamenii din comună cu care am stat de vorbă 

înainte de a vă întâlni. Ce ați simțit atunci, când a fost 
departe?  

4Dor, așa un dor că eram tot timpul cu gândul 
la el.  

Cunoșteați Parisul?  
4Pot spune că da, am lucrat niște ani la Paris și 

chiar dacă nu am avut o muncă de birou, domneas-
că, cum se spune, acolo am învățat multe lucruri 
bune, care ulterior mi-au fost foarte necesare. Aco-
lo, în Franța, am văzut lucruri care s-ar putea face 
și la noi. De acolo m-am întors în țară atât cu un ca-
pital, cât și cu o experiența acumulată, lucruri care 
m-au determinat să-mi deschid, la început un mic 
bar, apoi un magazin și mai apoi un restaurant.  

Fata câți ani are?  
4Fetița mea are 14 anișori.  
V-ați gândit că într-o zi veți ocupa această funcție 

de viceprimar?  
4Nu și nici nu aș fi candidat dacă nu aș fi fost 

îndemnată de oamenii care, prețuindu-mi corectitu-
dinea, mi-au acordat votul lor. Pentru acești oameni 
am acceptat această funcție.  

Doamnă Irina, dumneata ești un om emotiv.  

4Da, ai dreptate domnișoară Roxana, chiar sunt 
un om emotiv.  

Dumneavoastră sunteți născută în această comună?  
4Nu, eu sunt de loc din Satu Mare, din Negrești 

Oaș.  
Ce imagine din zona dumneavoastră ați dori să 

prezentăm cititorilor noștri în această ediție a jurnalu-
lui interregional „Banatul”?  

4Mi-ar plăcea să vadă „vâltoarea” cum se 
numește la noi străvechea mașină de spălat naturală.  

Bun, o vom căuta și o vom prezenta cititorilor 
noștri, până atunci spuneți-mi cu ce gânduri ați intrat 
în cadrul administrației din comună?  

4Pentru că iubesc oamenii, primul meu gând a 
fost acela de a ajuta oamenii, de a fi în slujba lor pe 
toată durata acestui mandat. Apoi, prin munca mea 
doresc să ajut la dezvoltarea comunei noastre pen-
tru ca tineretul, copiii noștri, să nu mai plece din co-
mună, să rămână aici. Este adevărat, noi nu putem 
oferi aceleași posibilități de muncă și de câștig tine-
rilor, cum oferă marile orașe, dar cu timpul, vreau să 
cred că vom reuși. Nu putem rămâne o zonă tristă și 
bătrână, trebuie să întinerim comuna prin păstrarea 
tinerilor în mijlocul ei.  

Doamnă, cum vedeți dumneavoastră colaborarea 
cu domnul primar?  

4Domnișoară, pot să-i asigur pe toți consătenii 
mei că împreună cu domnul primar alcătuim o echi-
pă bună, cu experiența dânsului și cu tinerețea mea, 
chiar dacă am 48 de ani, vom face lucruri frumoase 
pentru comunitate. Sincer vorbind, am de învățat 
de la domnul primar Ioan Guțu. 

Sincer vorbind, am de învãþat de la domnul primar Ioan Guþu  

Veşti grave din lume   

China avertizează Rusia: „Americanii vă pregătesc o surpriză!”

Statele Unite pregătesc un atac dur asupra flo-
tei ruse din Atlantic. Moscova ar trebui să fie 

pregătită pentru provocările Washingtonului din regiu-
ne, au recomandat experții militari chinezi, comentând 
revigorarea flotei americane din Atlantic.  

Flota rusă ar trebui să se pregătească pentru inci-
dentele neplăcute din Atlantic. Această concluzie a 
fost făcută de experții militari chinezi după știrea că 
Statele Unite reînvie Flota Atlanticului pentru a lupta 
cu Rusia, scrie publicația chineză „Sohu”.  

Analiștii notează că, în ultimii ani, campaniile na-
velor marinei rusești au enervat armata americană, 
decisă să nu permită lucrurilor să evolueze. Potrivit 
Sohu, americanii sunt supărați că Rusia își face tot mai 

des apariția în apele controlate de Statele Unite.  
Dar, subliniază experții chinezi, acesta nu este sin-

gurul factor care a influențat renașterea flotei din Atlan-
tic. Washingtonul consideră Moscova ca o amenințare 
globală la adresa hegemoniei sale mondiale și, prin 
urmare, folosește toată gamă de mijloace disponibile 
pentru a stopa influența rusă în lume, chiar de a o redu-
ce la zero. Este vorba atât de presiune politică, cât și de 
presiune economică și militară.   

„Statele Unite au decis că nu este momentul să stea 
degeaba, au hotărât că este cazul să acționeze ferm și 
să formeze Flota Atlanticului pentru a lupta împotri-
va Rusiei. Se pare că rivalitatea dintre marile puterile 
continuă să prindă forme noi”, susține publicația chi-
neză. În acest context, experții recomandă Rusiei să fie 
pregătită pentru provocările SUA din Atlantic. 
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 oaia de 
Sânandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FURDEAN
Indiferent de anotimp, comuna Sânandrei pare un parc îngrijit cu multă migală  

Din albumul comunei

Claudiu COMAN -  Primar al comunei Sânandrei  

Ori de câte ori revin în 
comuna Sânandrei, îmi 

rezerv un timp, până la întâlni-
rea cu domnul primar, pentru 
a mă plimba pe străzile acestei 
așezări, una din cele mai fru-
moase și mai bine gospodărite 
comune ale Banatului. Indife-
rent de anotimp, comuna pare 
un parc îngrijit cu multă migală.  

Domnule primar, vă mul-
țumesc pentru buna primire, adresându-vă, acum la 
început de an, dumneavoastră, personalului din pri-
mărie, consilierilor locali și locuitorilor, un an nou 
binecuvântat.  

4Mulțumesc, iar eu, la rându-mi, te rog să 
transmiți întregului colectiv care pregătește acest 
frumos jurnal, sincere urări de succes în activitatea 
pe care o desfășoară cu foarte mult profesionalism.  

Domnule primar, chiar și în pandemie aflându-ne, 
o sală de sport rămâne un centru de recreere dorit de 
oameni.  

4Fără îndoială și cu atât mai mult va fi dorit la 
sfârșitul perioadei de interdicții.  

Ce îmi puteți spune legat de acest proiect, la care 
știu că țineți foarte mult?  

4În primul rând, trebuie știut că dorința noas-
tră de a avea o sală nouă de sport se va finaliza cu 
siguranță, dealtfel este în curs de desfășurare licitația 
pentru desemnarea firmei care va construi această 
modernă „Sala de sport” din comuna noastră.  

La cât se ridică valoarea acestei investiții?  
4Valoarea proiectului este de 5,4 milioane de 

lei, cu TVA inclus.  
Și fondurile?  
4Fondurile necesare, banii cu alte cuvinte, fiind 

asigurați de la bugetul local.  
Cred că am văzut lucrarea și pe SICAP.  

4Se poate, cu atât mai mult cu cât lucrarea 
se află de bună vreme pe saitul „Sistemului infor-
matic colaborativ pentru mediu performant de 
desfășurare al achizițiilor publice”.  

Când a fost lucrarea urcată pe SICAP?  
4În luna iunie a anului trecut, după ce fostul 

Consiliu Local al comunei Sânandrei a votat indica-
torii tehnico-economici.  

Ce capacitate va avea sala?  
4Noua sală de sport, multifuncțională din comu-

na noastră va avea o capacitate de 520 de locuri și va 
fi, cum spuneam, o clădire modernă.  

Unde, în ce loc se va construi?  
4Ea va fi ridicată în spatele școlii și realizată pe 

structură metalică.  
Dumneavoastră, domnule primar, faceți parte din 

puținii edili care încurajați și susțineți foarte multe ra-
muri sportive.  

4Este adevărat, comuna noastră are o veche 
tradiție a activității sportive, activitate diversificată 
pe mai multe paliere, astfel că „Clubului sportiv din 
comuna Sânandrei” are secții de fotbal, de gimnas-
tică, de lupte, de kick-box și de șah, iar alături de 
membrii clubului, de această nouă investiție făcu-
tă să slujească sportivilor, vor putea beneficia, de 
facilitățile acestei săli și elevii școlilor noastre.  

Aflu de la oamenii locului, domnule primar, că nu 
vă opriți aici cu investițiile privind sportul. Se spune 
că aveți în vedere și un modern bazin de înot.  

4Adevărat, este un proiect pe care atât eu, cât și 
locuitorii comunei îl așteptăm finalizat.  

Ce sumă de bani este necesară pentru finalizarea 
sa?  

4Valoarea acestui proiect este de 10,5 milioane 
de lei.  

Este o sumă mare, de unde veți face rost de banii 
necesari?  

4Banii vor fi alocați de la bugetul național și in-

clud întâi proiectarea – faza adaptare la amplasa-
ment, execuție lucrări și asistență tehnică din partea 
proiectantului pentru bazin de înot didactic.  

Se precizează în contract ceva despre finalitatea 
acestei lucrări?  

4În contractul dintre „Ministerul Lucrărilor Pu-
blice, Dezvoltării și Administrației” și Primăria co-
munei Sânandrei se precizează că Guvernul Româ-
niei, prin Compania Națională de Investiții va preda 
comunității locale, la cheie, cum se spune, investiția 
finalizată.  

Până acum?  
4Până acum Compania Națională de Investiții a 

preluat amplasamentul și a scos la licitație publică, 
în „Sistemul Național de Achiziții Publice”, proiecta-
rea și execuția proiectului prezentat.  

Domnule primar, despre amplasamentul noului ba-
zin ce-mi puteți spune?  

4Noul bazin de înot va fi construit lângă noua 
sală de sport și va fi deschis atât pentru desfășurarea 
înotului, cât și a altor activități sportive.  

Îmi imaginez o clădire destul de impozantă.  
4Clădirea va avea un parter plus un etaj, iar 

suprafața pe care se va construi va avea 80 de metri 
pătrați, urmând să fie amenajate vestiare, grupuri 
sanitare și spații tehnice.  

Domnule primar, știind că pe lângă celelalte pro-
iecte, acordați o atenție aparte rețelei de canalizare, 
aș dori să vă întreb despre valoarea acestui proiect.  

4Valoarea acestui proiect privind rețeaua de ca-
nalizare din comuna noastră se ridică la 33 de mili-
oane de lei.  

Și banii de unde vin?  
4Banii provin din fonduri europene.  
Prin cine se va derula?  
4Prin Aquatim.       
Domnule primar, vă mulțumesc pentru întrevedere.  
4Și eu vă mulțumesc pentru gândurile bune. 

Comuna noastrã are o veche tradiþie a activitãþii sportive, activitate diversificatã pe mai multe paliere 

Veşti din lume  

Declaraţie şocantă!  

Omenirea va dispărea în viito-
rii ani, ne asigură genialul Elon 

Musk. Vizionarul tehnologic din spatele 
SpaceX este convins că omenirea trebuie 
să interacționeze cu calculatoarele pen-
tru a supraviețui acestui secol, deși unii 
experți cred că ar fi un dezastru.  

În această vară, Elon Musk a demon-
strat primul model de lucru al Neuralink, 
un dispozitiv tehnologic care promite să 

îmbine inteligența umană cu cea artificială.  
Guru al tehnologiei născut în Africa de Sud a avertizat că odată ce inteligența 

artificială va atinge adevărata „inteligență generală” care este egală cu a noastră, 
primul său act va fi crearea unei informații noi și mai avansate, care va fi cu mult 
superioară nouă.  

Odată ce se întâmplă acest lucru, avertizează el, vom deveni pe cale de dispariție 
și irelevanți.  

Musk a spus: „Când o specie de primate, homo sapiens, a devenit mult mai inteli-
gentă decât alte primate, le-a împins pe toate celelalte într-un habitat foarte mic... Deci 
există foarte puține gorile de munte și urangutani, și cimpanzei, și maimuțe în general.” 

Rubrica Bisericii 

Iubirea e criteriu de Judecată  
Arsenie PAPACIOC

Porunca iubirii e porunca cea mai mare, de aceea insistă 
Mântuitorul. Deci e o întrebare justificată; să ne-o pu-

nem toţi: „Iubesc sau nu iubesc?”, că e poruncă, dragă! Să nu 
credeţi că Mântuitorul a vorbit numai pentru veacul respectiv, 
pentru apostoli. Nu. A vorbit pentru toate timpurile.  

Şi noi avem privilegiul că suntem creştini. Şi atunci sigur că 
nu o să-l urmăm pe Tutankhamon sau pe Budha. Noi Îl urmăm 
pe Hristos. Băgaţi de seamă, iubirea e criteriu de Judecată! În 
iubire nu există nimic raţional. „Nu ştiu de ce îl iubesc pe ace-
la!” Iubirea nu are nici început, nici sfârşit, există deodată cu 
Dumnezeu.  

Deci, ca să se depăşească această răceală, trebuie să se ducă o viaţă creştinească. 
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FOsta mea zi de mâine va Fi ieri

† IOAN 
Mitropolit al Banatului istoric

P ublicăm, cu fiască dragoste, un amplu 
fragment din „Pastorală la Nașterea 
domnului”, trimisă redacției noastre 

după ce ediția lunii decembrie a jurnalului 
interregional „Banatul” se afla la tipar, cu gândul 
frumos că dăruim tuturor cititorilor noștri, la 
început de an, un nou mesaj de înțelepciune și 
iubire semnat de Ioan cel Bun, Mitropolit al 
Banatului istoric.  

Iubiții mei fii duhovnicești,  
După un an plin de încercări care au lăsat tristețe 

în inimile tuturor, iată, azi răsare Soarele dreptății 
peste neamul nostru. Praznicul Nașterii Domnului 
aduce pace și mângâiere în inimile greu încercate 
ale fraților noștri. Astăzi S-a născut Învățătorul 
cel Bun, Mântuitorul lumii. În niciuna din cărțile 
Vechiului Testament nu găsim ca vreunei persoane 
să-i fi spus cineva: „Bunule Învățător” (Luca 18, 
18); pentru iudei doar Legea era bună. Bunătatea 
desăvârșită este unul din atributele lui Dumnezeu, 
Căruia ne închinăm noi, creștinii.  

Cel Născut azi din Fecioara Maria, în Peștera 
din Betleem, este Bun ca Dumnezeu desăvârșit, dar 
absolut bun și ca Om desăvârșit. Hristos întreabă: 
„Cine dintre voi Mă vădește de păcat?” (Ioan 8, 46), 
după cum vedem consemnat de către Sfântul Ioan 
Evanghelistul.  

Hristos este „Sfântul” Care, în mod tainic, prin 
nașterea Sa de la Duhul Sfânt (cf. Luca 1, 35), adică 
fără păcatul strămoșesc, iar mai târziu, prin viața 
Sa fără nicio umbră de păcat, va fi „Lumina lumii” 
(Ioan 8, 12), „Calea, Adevărul și Viața” (Ioan 14, 6). 
Hristos este Învățătorul desăvârșit al oamenilor şi 
aceasta o deducem din faptul că mulțimile Îl urmau 
și-L ascultau: „Și aduceau la El pe toți cei ce se 
aflau în suferințe (…) și El îi vindeca. Și mulțimi 
multe mergeau după El” (Matei 4, 24-25). Atunci, 
cu miile (cf. Ioan 6, 10), azi, Evanghelia lui Hristos 
luminează cărarea oricărui om ce se îndreaptă spre 
Poarta Cerului.  

Învățătura lui Hristos se adresează și azi tuturor 
oamenilor, indiferent de condiția lor socială și, 
fiind plină de harul iubirii Sale, rămâne vie pentru 
toate timpurile. Învățătura lui Hristos nu poate fi 
separată de prezența Sa vie în Biserică, prin Duhul 
Sfânt. Hristos n-a venit în lume ca un teoretician, ci 
învățătura Sa era împlinită prin fapte, prin exemplul 
Său, prin Persoana Sa plină de iubire și bunătate.  

Logosul a fost în lume de la începutul creației, 
atât prin rațiunea lucrurilor, cât și prin persoanele 
umane care, prin rațiunea lor, descoperă lucrarea lui 
Dumnezeu Cel viu în lume. În Vechiul Testament 
vedem o prezență mai clară a lucrării lui Dumnezeu 
în lumea căzută sub povara păcatului. Prin 
prooroci, Dumnezeu Își trimite mesajul Său, că 
timpul așteptării oamenilor de a fi izbăviți din robia 
păcatului și a morții se apropie de sfârșit, că va veni 
Mesia.  

Vechiul Testament este timpul așteptării întru 
nădejdea venirii în lume a Mântuitorului. Și iată 
azi, prin acest Praznic Dumnezeiesc, intrăm în Noul 
Testament, în timpul „plinirii vremii” (Galateni 4, 
4), venirea în lume a Fiului lui Dumnezeu, Domnul 
nostru Iisus Hristos.  

Hristos intră astăzi în istorie ca Dumnezeu 
adevărat și Om adevărat. Hristos sfințește istoria și 
timpul, dar îl sfințește și pe om. Istoria și timpul nu 
mai mor, ci intră în plinătatea iubirii lui Dumnezeu. 
Istoria nu mai rămâne o știință a nefericirii 
oamenilor, iar timpul se integrează în veșnicie, astfel 
că mâine este astăzi.  

Iubiți fii duhovnicești,  
De ce a venit Hristos în această lume?! A venit să 

caute comoara lui Dumnezeu aici, pe pământ: omul. 
Omul, comoara lui Dumnezeu, prin păcat a fost 
furată și ascunsă de moarte în adânc. Însă Dumnezeu 
n-a îngăduit să-I fie furată comoara pentru veșnicie, 
ci L-a trimis pe Fiul Său în lume să o aducă în Casa 
Tatălui Ceresc.  

Hristos spune: „Mă duc să vă gătesc loc (….). Ca 
să fiți și voi unde sunt Eu” (Ioan 14, 2-3).  

Taina Întrupării Fiului lui Dumnezeu n-a fost 
înțeleasă de neamul lui Israel, deși de multe veacuri 

acest popor a fost pregătit prin profeți. Cu adevărat 
mare este această taină: „Dumnezeu S-a arătat în 
trup, S-a îndreptat în Duhul, a fost văzut de îngeri, 
S-a propovăduit între neamuri, a fost crezut în lume, 
S-a înălțat întru slavă” (I Timotei 3, 16).  

Fraților, cât de nemărginită este iubirea lui 
Dumnezeu! Iubirea s-a văzut la crearea lumii și a 
oamenilor, dar nemărginirea o vedem acum, când Își 
trimite Fiul în lume să o răscumpere. Omul căzuse 
în păcat, dar iată că Dumnezeu îi iubește și pe cei 
păcătoși. I-a iubit și înainte de venirea în lume a 
Fiului Său, dar și azi, după ce Hristos S-a înălțat la 
Cer.  

Fraților, să nu cădeți în deznădejde că Iisus 
Hristos ne-a părăsit. El este şi acum la cârma 
Corabiei, a Bisericii, pe care o conduce spre limanul 
cel liniștit al Împărăției lui Dumnezeu. Hristos l-a 
iubit și pe tâlharul care era cu El pe Golgota. Și 
pe tine te iubește, dar arată măcar și tu pocăința 
tâlharului.  

Drept-măritori creștini,  
Prin Întruparea Fiului lui Dumnezeu, noi avem în 

față, de azi, Icoana Dumnezeirii, pe Hristos Domnul: 
„Acesta este chipul lui Dumnezeu Celui nevăzut, 
mai înainte născut decât toată făptura” (Coloseni 
1, 15). Prin întrupare și dragostea arătată oamenilor 
am fost zidiţi în Hristos: „Pentru că a Lui făptură 
suntem, zidiți în Hristos Iisus spre fapte bune, pe 
care Dumnezeu le-a gătit mai înainte ca să umblăm 
întru ele” (Efeseni 2, 10).  

Iubiților, Mântuitorul vine azi la noi să înceapă 
în mod văzut lucrarea cea binecuvântată a 
răscumpărării noastre. Hristos vine aici, la noi, pe 

pământ, să ne înalțe și pe noi la Cer. Prin Întrupare, 
Hristos ia de la noi firea omenească și ne oferă 
firea Lui dumnezeiască, așa cum spune și Sfântul 
Atanasie cel Mare: „Dumnezeu S-a întrupat, pentru 
ca noi să ne îndumnezeim”.  

Hristos Se face Fiu al Omului, ca pe om să-l 
facă fiu al lui Dumnezeu: „Căci toți sunteți fii ai lui 
Dumnezeu prin credința în Hristos Iisus” (Galateni 
3, 26). Hristos Se face Fiu al Omului, dar rămâne 
Fiul lui Dumnezeu, Unicul Fiu al lui Dumnezeu: „Pe 
Dumnezeu nimeni nu L-a văzut vreodată; Fiul cel 
Unul-Născut, Care este în sânul Tatălui, AcelaL-a 
făcut cunoscut” (Ioan 1, 18). Într-o singură Persoană, 
Hristos unește două naturi: natura dumnezeiască 
și natură omenească. Prin această tainică unire, 
Hristos ajunge să fie Dumnezeu adevărat și Om 
adevărat în același timp. Fiul lui Dumnezeu S-a 
făcut frate cu noi. Prin lucrarea tainică a Sfântului 
Duh se săvârșește în sufletul nostru o naștere de 
Sus, o naștere la o nouă viață, duhovnicească. 
Despre această naștere de Sus grăiește Hristos cu 
Nicodim, când îi spune: „Trebuie să vă nașteți de 
Sus” (Ioan 3, 7). Taina acestei nașteri de Sus se 
face prin Cuvântul lui Dumnezeu și prin Sfântul 
Botez. Dobândind acest har sfințitor, prin care se 
săvârșește nașterea cea duhovnicească, suntem și 
noi înfiați de Dumnezeu. Odată născuți de Sus, viața 
cea duhovnicească a harului trebuie să fie plăcută lui 
Dumnezeu, prin toate cele ce le facem noi aici, pe 
pământ. Purtăm în noi, în vase slabe de lut, această 
comoară prețioasă a harului, pe care l-au dobândit și 
sfinții, dar îl putem pierde prin săvârșirea de păcate 
grele. În ultimele Sale clipe pământești, Hristos le 
spune Apostolilor: „Privegheați și vă rugați, ca să 
nu intrați în ispită. Căci duhul este osârduitor, dar 
trupul este neputincios” (Marcu 14, 38).  

Doamne, nu îngădui să vină peste noi ispite pe 
care să nu le putem trece, ca nu cumva să se stingă 
flacăra cea vie a harului primit de noi în Taina 
Sfântului Botez!  

Iubiții mei,  
Să mărturisim cu toată credința noastră, cu 

toată inima noastră, că Cel Născut azi în Peștera 
din Betleem, Întrupat din Fecioara Maria, este cu 
adevărat Fiul lui Dumnezeu. Nu vă lăsați înșelați de 
cei care vă propovăduiesc ura și dezbinarea dintre 
frați, de cei care nu grăiesc în numele lui Hristos.  

Ați văzut că, de multe ori, istoria și-a greșit 
drumul. Hristos a venit să ne arate Calea prin care 
ajungem la Tatăl Ceresc: „Nimeni nu vine la Tatăl 
Meu decât prin Mine” (Ioan 14, 6).  

Iubiți credincioși,  
Azi, Dumnezeu Tatăl ne oferă ca dar pe Fiul Său, 

însă din ale Sale brațe nu va lipsi niciodată un dar 
pentru fiecare dintre noi. Niciodată nu-L vom vedea 
pe Dumnezeu cu mâinile goale, ele sunt pline de 
daruri, doar să ne învrednicim să le primim.  

Azi, Dumnezeu ne trimite Pâinea vieții, Pâinea 
cea de Sus, Pâinea nemuririi noastre: „Eu sunt 
Pâinea vieții; cel ce vine la Mine nu va flămânzi și 
cel ce crede în Mine nu va înseta niciodată” (Ioan 
6, 35).  

Să facem în viața noastră astfel încât să 
conjugăm viitorul la timpul prezent, asumându-ne 
și prezentul și veșnicia. Ne agățăm de aripa firavă 
a timpului și nu ne suim pe aripa veșniciei. Timpul 
se frânge, însă veșnicia este dăinuire în iubirea lui 
Dumnezeu. Hristos vine azi să ne arate drumul către 
nemărginire.  

Fosta mea zi de mâine va fi ieri.  
Mă îndrept spre infinit, spre nemărginit și voi fi 

într-o zi vecin cu infinitul și mă voi odihni sub aripa 
infinitului. A îmbătrânit și infinitul așteptându-mă.  

Timpul a dăltuit în infinit chipul nostru.  
Timpul zugrăvește icoane de sfinți pe care le 

așază în templul infinitului.  
Timpul mângâie și sărută icoanele din templul 

infinitului.  
Timpul are și el vârstele lui.  
Timpul a încărunțit de atâta curgere și se 

pregătește și el să se odihnească în veșnicie.  
Așa cum timpul își caută odihna în veșnicie, 

tot așa iubirea este fecioara care Îl caută în această 
lume pe Mirele Hristos.  

Iubiți frați, Fecioara Maria împreună cu Dreptul 
Iosif s-au retras într-o peșteră din Betleem și de 
aici începe drumul lacrimilor. Lacrimile Maicii 
Domnului vor cădea pe drumul pe care vor fugi în 
Egipt. Și azi, multe mame își spală copiii în lacrimi; 
mame izgonite din familiile lor. Să fim și noi alături, 
în aceste timpuri grele, de mamele care nu au unde 
să se adăpostească sau nu au cu ce să-și hrănească 
pruncii.  

Iubiți frați și surori în Domnul,  
Mulțumesc Bunului  Dumnezeu că m-a 

învrednicit să ajung la frățiile voastre prin cuvântul 
ce cu dragoste vi l-am scris.  

Vă urez din inimă ca Sfintele Sărbători: Nașterea 
Domnului, Anul Nou 2021 și Botezul Domnului 
să le aveți cu sănătate, liniște deplină, mulțumire 
sufletească, bună sporire în toate faptele mântuirii.  

Fraților, mărturisiți-L tuturor pe Hristos Cel 
dăruit nouă de Dumnezeu Tatăl.  

Să-i aducem cinstire și Fecioarei Maria care L-a 
legănat pe ale sale brațe pe Fiul lui Dumnezeu.  

Hristos Se naște, măriți-L  
Hristos din ceruri, întâmpinați-L  
Hristos pe pământ, înălțați-vă,  
Cântați Domnului tot pământul!  
Rămâneți în iubirea Pruncului Iisus. Doamne, 

Iisuse, și în țara mea se află o peșteră. Rogu-Te, vino 
să Te naști în ea! 


